
Homicides of Adults in Massachusetts, 1731-1740PRIVATE 

Class of death:   

Class of crime:   

Relationship:    

Motive:  


Intoxication?:  

Day of week:


Holiday?:


Time of day:


Days until death:  


SUSPECT(s):


VICTIM(s):



Cause of death:  


Circumstances:   

Inquest:   


Indictment:  


Term of court:  


Court proceedings:  

Legal records:  
Newspapers:
Other Legal records:  
Census:  
Genealogy:  

Suspect:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


Victim:  



Ethnicity:



Race:




Gender:



Age:




Phys char:



Literate:



Marital Status:  


Children:



Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:



Organizations:



Personal history:  


[n.d - guess 1735], Aug. 18

Plymouth, PLY





FILE

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL / mm

Rela:    NONDOM THIRD PARTY

Motive:  QUARREL over unloading of fish in harbor

Intox?:  [no]
Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Michael Howard m. George Connitt


Weapon:  drowned


Circumstances:  in a boat tied to a ship that was at anchor in the harbor.  They were loading fish from the boat into the ship.  Howard was the mate on the ship, a brigantine.  The victim was in the boat and was a third party to the quarrel between Thomas Sturney and MH (the assailant).


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  none

Source:  
vol. 216, 28698:  HOM MANSL:  not dated.  death of George Connitt


Thomas Sturney of Plymouth:  "I with George Connitt and Wm Ranes's Negro were carrying some fish in a small boat on board ye Brigantine riding in Plymo Harbour Captn Lewis Commandr." sometime or about August 18 inst.  When we came to the side of the brigantine "the wind blowing fresh & that making Sea & wetting ye fish."  Wit. called aboard the brigantine "for a fast & one was handed & we fastened ye Boat to ye side of ye Brigantine and then we went to heaving in ye fish but ye boat not being well fastened."  They called for another fast, but the mate, Michael Hubbard, "said it was enough & began to swear at me & talkt to him & we had hard words, upon that yd sd Mate jumped into ye Boat & halled her too & said that fast would do well enougyh & then he went back into ye Brig; but still ye fish wet & I called agn to him to desire him yt he would hand a fast before ye Shrouds.  Then he ye Mate being Angry flung a fish at me & I hove another at him.  Upon that he jumped into the boat again between" GC and wit. "& laid hold of me and George Connitt either then or when ye mate was first in ye Boat spoke some words in my Behalf & said we were as good men ye Mate was.  And ye Mate laid hold on me & I laid hold of him & gave him a twitch upon his Shirt and then some bodyon ye Deck cried out there was a Man overboard and it was George Connitt then ye mate let me go & jumpt in upon Deck & cried out for Gods Sake save the Man and he jumpt into a Canoe with one or two hands mre & paddled after ye man whom I saw under ye Water seeming to be sinking and we all did what we could to save him but he quickly sank out of sight & we could not find him."  "after we came ashore in Mr Cushmans Chambers the sd Hubbard desire me not to take away his life wrongfully."

v. 216, 28699:  undated.  HOM MANSL:


Samuel Godman:  on 8/18 on board the ship Aratarver riding at anchor in Plymouth harbor, Nathan Lewes, commander.  Thomas Sturney, George Connitt, and a negro boy were in a boat loaded with fish that were to be put on board the ship.  When they came alongside, a rope was cast down to them, "and ye water flopped in sd boat" & TS said that the boat was not "forward enough."  MH replied "God Damn ye it is well enough."  TS replied "God Dam ye it is not well Enough, with that ye mate Jump into ye Boat and took hold of he head fast and haled ye Boat further a head and said why could you not Do So, the ye mate went into ye ship again and soona fter he got in he & sd Sturney began to talk Angry at one another and kept saying . . . I am as good a man as you, and the sd Mate said I am ab't to beat Two of ye," when GC told the mate "he should not Touch him," then the mate set "I am able to knock both your heads together," & the mate & TS continued "still in angry Discourse & swearing at each other then I went aft to make ye stearn fast of sd boat fast and I heard a noise by the plunging of something in ye water and Turning my self about I Cryed out that there was a man overboard, and saw sd mate and Sturney hold of each others Collers, and as soon as I said ye man was overboard the immediately Looped their Hands, and ye mate Cryed out for Gods Sake Save ye man and Gott up into ye aShip and run up on ye Quarter Deck and Jump over the Tophell [sp?] INto the boat, and out of ye boat into a Canoe and followed him with as much speed as possible and one James Summer [[of the ship's crew]] jumped into ye Boat in which I was and ___ ye boom of ye Boat under ye mans breast That was in water saying for Gods Sake George Strive to save your Life, But seeing him take no notice of ye boom, he plunged himself into ye water, and swam after him and one John MacDaniel belonging to sd Ship was Swimming after him at ye same time but ye man sank before they could get up to him and when we Come ashore in ye boat the mate sd Gentleman do me Justice."

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

George Connitt

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

mariner

Town:


Plymouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Michael Hubbard

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

mariner; mate of Aratarver
Town:


transient

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1731, Oct. 7




Boston, SUF

INQ

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  JUSTIFIED / STOPPING a duck THIEF

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
12am

Days to death:  3


HOM:  William Wheeler, Jr. m. John Natt


Weapon:  shovel, skull frac.


Circumstances:  near the house of Wm Wheeler, Jr. -- WW Jr. purused JN, who was trying to steal ducks from WW Jr.


Inquest:  verdict:  “John Natt on the night following the Sixth day of this Instant October about Twleve of the clock being near the dwelling house of William Wheelar Junr. attempting to steal Ducks was - pursued by the said William Wheelar & drove up into a corner near the house of one Bell distant from his own house about one hundre & Twenty feet; where he Struck the said John Natt two blows on his head with an Iron Shod Shovel which broke his Skull to yt. degree that he died of the wounds then given him on the ninth of this same October in the evening, and so the aforesaid William Wheelar Junr. the aforesaid John Natt in manner & form aforesaid, did Kill & Slay.”


Indictment?  no.  Text:  malice forethough, fel, vol, kill and murder


Term?:  Feb. 1731/2


Court proceedings:  
Source:  
Suffolk file #:
32829, vol. 238


Date of inquest:

Oct. 10, 1731

Coroner or j.p.:

Jonathan Sewall, coroner

Town of inquest:

 Boston

Location of inquest:

     SF 33242, vol. 240

     indictment etc.

     "Joseph Savel Examin'd Says yt. in the night following the

Sixth day of this Instant October abut tWelve o clock he being in

bed was call'd (as a surgeon) by William Wheelar Junr to visit a

Man which he told this delcarant had broke into his house whom he

had strcuk wth a Spade deliver'd him by a woman as he was

pursuing him & yt he left him Bleeding very Much This Examinant

Imediately went with sd Wheelar & found ye wounded person in sd

Wheelars Kitchen sitting in a chair almost senseless upon Enquiry

this Examinant found Two wounds in his head which appear'd very

Conciderable upon which he Blooded him & dress'd his wounds &

left him for that night upon this Examinants goign the next

Morning he found ye wounded person was remov'd & as he was

Inform'd walk'd home to his Master's house after which he has not

Seem him"

     Joseph Savell

SF 33280  vol. 240 [documentation, petition, writ of habeus corpus, summons, two recognizance, mittimus[?], doctors’ report, six depositions] 
Suffolk file 33280 [petition/writ of habeus corpus]

“...To the Honble The justices of his Majs. Sup. Court of Jud....”

“The Humble Petition of William Wheeler of Boston Mason Sheweth”

“That on ye 6th. Day of Octor. Instant between ye hours of 12: & 1 in ye Night of ye sd. Day John Natt as a thief came Into ye. sd. Petit. Yard & by Violent presumption gott Into ye Petit. House that ye Near Neigbours alarmed ye Pets. Wife who wakened ye. Petit. Acquantrie[?] him yt. thieves were in ye house...ye Petit. In great Surprise run down in his shirt & witht. Any weapon but defenseless yt. ye sd Petit. Found his Door opened his neighobours wife Informed him ye thief was in ye Yard & advised him...to take some thing in his hand & gave him a shovel which ye sd petitts. In ye Dark equally surprised did not [...illegible] it was but went in quest of ye theif who he found behind a water Cask in ye sd Petit yard with ye sd Petits Duck in one of his hands & in ye other a Clubb & with him a great Dogg yt much surprised ye sd Petiti. Yt ye sd. Petiti Struck at him & seized him yt ye sd. Man is since Dead & as was Yor. Petit. Is Informed of ye wounds by him then Revd. Yt yor. Petit well knowing his own Innocence Surendered himself to the Autherity who Committed him to Goal without Bail or [...illegible] That If Death Ensued ye wounds so given as yr. Petit is advised ye same is Homicide Justifiable Keyling[?] 137 & in all such cases ye Bail Sufficient is taken”

“Wherefore yor. Sd Petiti preass yor. Honrs. Will be peased to assist him to Bail yt. he may not live in a Loathsome prison till next feby. When he is ready & desirious of taking his Tryal...”











“William Wheeler”

“Suffolk ss.   To the Sheriff...Suffolk...”

“Whereas William Wheeler Junr. of Boston...is now a prisoner hld in Goal is by you detained ( as is said)”

“You are hereby therefore...required forthwith to bring...Wm Wheeler before us...Justices of the Supr. Court of Judicature...& also to show forth to us the Cause of his Court[...illegible] Deposion...Dated in Boston the 12th day of Ocotber...1731”

“In obedience above writ of habeas Corpus I do certify yt...Wm Wheeler Junr. now convened before your Honours was convicted & is detained in Goal for killing one John Natt on ye k6th Instant in ye night time as set forth in the mittimus herewith Exhitb’d to your Honours & which I will not at large answar by ye Coroners Inquest herewith produced”

“Boston Octr 12th 1731”

“Mr. Trescott    I see no harm in letting the prisoner have the liberty of your house at least in the day time while he be bailed I hope to be in town this day or tomorrow if the weather be fair.”












“P. Dudley”


“Roxbury-munday Eleven o clock”

“...I am of the same Opinion   Davenport”

Suffolk file 33280   [summons]

“Suffolk ss.”


“To Habyiah Savage Esqr. David Crouch Ann Dench, Joseph Stacey Philip Cobbit William Dokey and Lydia his wife John Blowres and Abigail his wife John Blancher Michael osborn Gershom Flagg Prudence Breunet, Mingo Negro freeman Ebenezer Crosby William Knox  Johu Russelll Ebenezer Rich Edward Marion Nathaniel Gillings Mary Clark and Sarah Clark all of Boston...”

“You are hereby Required...to make your appearance before...the next Court of Assize and General Goal Delivery...at Boston...Second Tuesday of February Currant to Give Evidence ow what you know in a Case Depending between...the King and William Wheeler Junr...at Boston the 7th Day of february...1731”

[back]

“Suffolk ss.  Boston Febry the 7th[?] 1731”

“I have summoned the within named Evedence to appear...”

Suffolk file 33280  [recognizance]

“Suffolk ss.  Memorandum”

“That on the Eleventh day of October...1731”

“Personally appeared...make her [Mary Burk and Mary Clarke] personal appearance at ye. next Court of Assize & General Goal Delivery...at Boston...the Second Tuesday of February next to testify...concerning the death of John Natt...”

Mary Burk of Boston Widow   r. 20 pounds

John Clarke of Boston labourer & Mary Clark his wife    r. 20 pounds

Suffolk file 33280 [mittimus]

“Suffolk ss.  To ye Keeper of his Majests Goal in Boston...”

“Herewith I send you the Body of William Wheelr junr of Boston aforsd Mason who is charged by ye Coroner’s Inquest of this Day on [...illegible] of ye Body of one John Natt who Dyed ye last Night, that ye sd Wheeler did on ye Night following the 6th Inst in sd Town of Boston stricke ye sd Natt two blows on his head with an Iron Rod Shovel which broke his skull of which Blows ye sd Natt dyed...you are therefore hereby required...to keep sd Wheeler safe in sd Goal till elgally charged...at Boston...Octber 10th 1731...”

Suffolk file 33280   [doctors’ report]

“Thursday Afternoon Octb. 7 1731   I was sent for to visit John Natt at ye House of Mr. John Blanchard who as I was Inform’d was woudd: the night before in 2 places on his head and Dres’t by Dr. Dalhone or his Man I took off   I took off the Dressings and found a large wound on his his forehaed the skull bare [bone?]  Two Inches Long wth a Small fissure & [...illegible] other wound on ye left Bregena[?[ Two & quarter Inches long the scull fractured Through the whole length the blood having a pus discharge at it & no Ill Simptom appearing I Drest him up for that night & desired Trepanning ‘till I saw ye Simptoms Call’d for it He Remained in ye same state untill ye next morning, the Simptopms then appearing Threatening I Bled him again ordd:[?] Glystos[?] on and Call’d Dr. Davis for his advice who was of Opinion with myself yt. ye. Operation of Trepanning ought to be perform’d, wch we Imediately did After we had performed ye first Operation we found Severall broken peices of y. Inner Table pressing into the membranes of the brane but could not Extract ym all without Trepanning him four times wch we did & Clear’d ye parts of all ye fractured peices and Drest him up Notwithstanting ye Simptoms idd not abate but he grew more Comatose & remained so untill ye next night whereupon Dr. Boylston & Dr. Canady[?] were call’d to joyen us who were of opinion yt he was then dying & nothing more

could be done He Expired in about an hour after”

“The next morning Octr. 10 being sent for by ye Jury of Inquest then sitting we were desir’d by them to make Further examination upon laying ye Scull bare we found Two large Fractures one wch Incompassd ye Greatest part     -Turn Over- of his left Uppper Orbit and the Other took in his whole Nose which we took off Either of which Causes was Sufficient to Occastion his Death being Incurable”





“Wm. Davis









 Thos. Bulfinch”

“Suffolk ss  Boston Octr. 10th. 1731”




“Sworne to by the Deponts in Court of Assize...at Boston Febry. 17th 




  1731”

Suffolk file 33280 [deposition]

“Prudence Bennett Examined saith yt. on ye Sixth of this Instant in ye Morning one John Natt (who is since dead) brought her a duck to dress for him sometime after She hearing he had stole it threw it away about noon he came for it & asked her why she had not dress’d it she told him because she heard he had stole it. Well says he I will get Two or three more before tomorrow morning & will carry them to somebody else to dress”

“Boston Octr. 10 1731.”“her mark









   Prudence X Bennett”

“Swonre to y. Jury Present...Sworne to by the Depont in Court of Assize at Boston Febry 17th. 1731.”

“Suffolk file 33280 [deposition]

“John Russell & George Ray Examin’d say that on the seventh of this Instant October being at William Wheelers Junr. we there saw one John Natt who we under stood by said Wheeler he had 

wounded the night before for stealing his ducks & yt he had Two in his hands when he Struck him, we belev’d ye place where he was struck which was behind ner Bills house & we there saw Blood on ye. ground, & feathers scatter’d about which we Suppos’d to be Ducks feathers.  Boston Octr. 10th 1731.”





“John Russell

  George Ray”

“Sworne to by ye Subscribers ye Jury present:...”

“Sworne to by the Depts. In Court of Assize &c. at Boston Febry. 17th 1731.”

Suffolk file 33280 [deposition]

“Sarah Clarke Examin’d Saith yt. on ye. Evening following the Sixt of Octr. Instant between Twelve & one of ye. clock I was wak’d out of my Sleep by ye barking of my own dog I got up & found my mother looking out of ye window I ask’d her what was ye matter.  She said there was theives I call’d out Mrs. Wheeler here are theives upon which Mr Wheelar came out & ask’d my mother where they were she told him gone up ye yard She ask’d him are you going without any thing he said give me something she said Take this Shovel My mother and I followed Mr. Wheelar 

up the alley I heard somebody call & say he is not there upon which mr Wheelar went behind mr. Bells house & Imediately I heard Two blows & Mr. Wheelar said I have got the Dog.  I went into ye Street & called mr Fisher & on my return I found Mr. Wheelar drawing the man by ye arms from behind mr Bells house I went home & Imediately came out again & met mr Wheelar who told he had wounded ye man & would get a Doctor & I then went to ye. Man & found him laying by ye pump & groaning the wounded man had a black dog wth a white face   Boston Octr. 10th. 1731.”








“her mark









          Sarah Clarke”



“Sworn to by ye Subscribers ye Jury of Inquest all present”

Octr. 10. 1731”

[back]

“Sworn to by ye Depont.  In Sup court of Assise &c at Boston Febry 17. 1731.”

Suffolk file 33280  [deposition]

“Elizabeth Coll I waked out of sleep and heard sumbody Call mr fisher to Cum for god sake and i got up and sat in my bed and opened the windo and i see mr wheler drawing a man out of the aley and i thoguth it was mr wheelers negro man a drawing a ded hors a long and i called the negro fox i beleve half a dusen times and no answer was made and when mr wheeler had layd the man down he came to the hors tub and tuk up his too hands full of wter and poured on the mans face and came a gane and tuk too hands full more and pour’d on his face and tuk on singl hand full and as i supos and poured into his mouth and then the man strugled and groned very much and then mr wheler stud up and looked on him and i called to mr wheler and asked him if that want a man he told me yes and i asked him if hee was a white man or a negro and hee told me a white man and i asked what was the mater with him and hee told me a shavel and i asked him for what and heee told hee had been steling ducks and i asked him how hee new that and hee told me hee had one in his hand and a grat dog by him and semed to have a gun in his hand which hee found to bee a pipe stought and i asked mr wheler what the man said to him and mr wheler answered me he sayd nothing if hee had spoke i should not have struck him and the dog Cap[?] licking[?] a bout the man and i asked mr wheler if hee bleed and he said yes and the man got up and sot[?] like a man tied nak[?] and heals[?] and mr wheler run home and came bak a gone in a minet and stood and looked on the man and mr whelers wife came runing after him and as soon as shee saw the man she rung her hands and Cried out o wheler i m a fraid you ahve given him his deths wound i asked mr wheler why he did not put som close on for hee had no thing on but his shurt but hee made no

answer so i asked ms wheler if she new hoo the man was and she steped doune cried out o lord it is swetland and i asked hur hoo was swetland and she said he lived in them new building and then she steped downe againe and looked on him and said lord wheler it is blors[?] john and mr wheler answered is it and she steped doune and called john and hee answered with a loud grone and mr wheler said o john how came you to cum a steling hear to night so mr wheler and his wife went hom and in a minit the man got up and came stageren a long that i thought hee would fall in the guter and i called to mary burk to run downe for the man will be drounded and hee feched a stager and fell into the hors tub with a grate forse and i screamed out to mary burk to cum to help him and she told me if it was to save her life life she could not com and he strugled and roled on the ground and in the ally whear he was hurt and mr wheler came and saw that the man was gon stod in a mose and asked me whear hee was and i told he was gon in the ally whear he broug him from i asked mr wheler whear hee had bin and hee told me hee had bin to send his folks to Call the dockter and the watch and his wife Came runing after him with a large pece of white Cloth in her hand mr wheler bid hur tar a pece of it and she tore it into peces as brode as my hand and gave the pecves to mr wheler and hee told hur she mut so them to gather she told she could not and then hee caryed the rags in to the ally and i saw no more tell the watch came”











“Elizabeth Coll”

“Sworne to by the Depont in Court of Assize &c at Boston Febry 17. 1731.”

“Lydia Doake Examin’d says yt. in ye night following ye. sixth of this Instant October about Twelve a clock I heard a noise of Ducks which wak’d me I got up & look’d out of my window when I see a man stoop down & as I supposed to take up a Duck but can’t be positive he didTake any, I said are you Steeling Ducks you Theife you he made no answer but Imediately went hastily up the alley, Instantly I see Wm Wheeler Junr & Mrs Clarke & her daughter pursuing ye Man ner Wheeler going ye wrong way I call’d to him & told him he is gone round ye. corner of mrs Bells house, presently mrs clarke came back & told me he (meaning mr Wheeler) had go the Rogue let him be whom he will.  The next morning I saw feathers upon ye place where I see ye man stooping when I first look’d out of my window   Boston Octr. 10th 1731.”











“her Mark










        Lydia X Doake”

Sworn to by Lydia Doake ye day above written in presence of ye Jury of Inquest”

“Sworne to by the Dept. in Court of Assize &c. at Boston Febry 17th. 1731.”

Suffolk file 33280    [deposition]





“Boston ye 10th Day of October 1731”

“Mary Clark of full age testifieth and Saith yt on wensday night abought twelve or one of ye Clock my husband being out of ye house at watching in ye town I heard a noise & I was verey much fritted & I got up and came to ye window & I saw a man goe out of a hole in ye fence & came back again & went round ye house as I thought & immedeatly ye ducks cried out and ye Dog Barked very much & I told my dafter there was a theife about ye house & I said I would goe down & my daughter said doe not goe for they will kill you & immedeatly ye ducks Squaked out and daughter opned ye window & much fritted & terrified cried out Mist Wheeler Mist Wheeler & so I suppose yt she waked her husband & in a moment he came out of his back door in hi sshirt & said unto me where is he, I said he is gone up ye yard ye said Wheeler was a going up ye yard with out anything in his hand [I brought out of my house a stafell to defend.../crossed out] & said 

unto mr Wheeler it is not safe for you to goe with out Something in your hand & I said take this Shufell & he reaced out his hand & took it & ran up ye yard & I came allmost unto him but I was afraid to goe quite & therefore stop’d, & presently heard Two blows struck & then mr Wheeler cried out I have go the Dog upon his coming out of the alley I ask’d him where ye. man was he 

answered he is yonder behind the house I ask’d him how he was he said I am afraid I have given him an ugly blow.  I observ’d a stave in ye mans hand while he was about my house & a large black dog with a white face following him.”



  “mark of










Mary E Clarke”











“Oct 10th 1731”

“Mary Clarke ye with in Subscriber made Oath in presence of ye. Jury of Inquest to ye truth of ye within written Deposition”

“Sworne to by the Depont. in Court of Assize &c. at Boston Febry. 17th. 1731.”

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

William Wheeler, Jr. 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Natt

Ethnicity:

[English]

Race:


[w]

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


[Boston]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, Jan. 22




Plymouth, PLY

CT

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  ABUSE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  1


HOM:  Paul Quoy (an Indian) of Plymouth m. Hannah Quoy (an Indian woman, his wife) 


Weapon:  beat, struck, bruised about the head, & other parts of her body.  d. the next day (1/22).


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  4/1732: Plymouth 


Court proceedings:  Paul Quoy (Indian, laborer) of Plymouth 1/22/1732 at Plymouth m. Hannah Quoy (an Indian woman, his wife) beat, struck, brusied about the head, & other parts of her body.  d. the next day (1/22).  Malice aforethought.  pNG.  fNG.  c.

Source:  

Mass. SCJ Records, v. 1730-3:  144.  

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Paul Quoy 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. to Hannah

Children:




Occupation:



Town:


Plymouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Hannah Quoy

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. to Paul

Children:




Occupation:



Town:


Plymouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, Jan. 29




Sherbourn, NAN

INQ

CT

FILE

HIST

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  12


HOM:  Simon Hue (Indian, laborer) of Sherbourn in the Island & Co. of Nantucket 1/29/1732 at Sherbourn m. Jethro Quanset (Indian) 


Weapon:  kicked & beat in breast with cord wood stick.  d. 2/9.  


Circumstances:  


Inquest:  verdict:  “that Simon hue Indian with a Cord wood ?? Did strike sd Jethro quancit And kik him in the breast at or Near...”


Indictment?  yes, murder


Term?:  6/1732: Nantucket 


Court proceedings:  Simon Hue (Indian, laborer) of Sherbourn in the Island & Co. of Nantucket 1/29/1731 at Sherbourn m. Jethro Quanset (Indian) malice aforethough, kicked & beat in breast with cord wood stick.  d. 2/9.  pNG.  fG of MANSL.  Benefit of clergy.  Branded in brawn of the tumb in his left hand with hot iron, letter T, & costs.  Carried out 6/16.

Source:  

Mass. SCJ Records, v. 1730-3:  175.  

Suffolk file #:
33257, vol. 240


Date of inquest:

Feb. 9, 1731/2

Coroner or j.p.:

Daniel Bunker, coroner

Town of inquest:

 Sherborn

Location of inquest:

     SF 33710, vol. 242

     indictment

Obed Macy, History of Nantucket, (Boston:  1835), 65.

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Simon Hue

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer 

Town:


Sherbourn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Jethro Quanset

Ethnicity:

[Naragansett]

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


[Sherbourn] [inquest:  Nantucket/Naragansett]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, March 18




Sherbourn, NAN

CT

FILE

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Escras (an Indian man) & Snootabee (his wife) & George Wempquis m. Dinah Wempquis


Weapon:  [phys]  d. inst.


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  bnf for murder


Term?:  6/1732: Nantucket 


Court proceedings:  Escras (an Indian man of Sherbourn, laborer) & Snootabee (his wife) & George Wempquis (of Sherbourn, laborer) "for feloniously murthering" Dinah Wempquis at Sherbourn 3/18/1732.  bnf.  disch, paying c.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1730-3:  175-6.  

SF 33686   vol. 242    [documentation, indictment, three depositions, recognizance, court order]
a) the court order involves a separate case involving an assault by Sam Noho and Isaac Horsaway
Suffolk file 33686   vol.242   [indictment]

“Nantuckett ss.  To ye...Justices of his Majestys Superiour Court of Judicature...att Sherbourne...on ye fourteenth day of June...1732”

“The Jurors..Esecas an Indian man of Sherbourne...Labourer his wife & George Wonepquis of sd Sherbourne...Labourer on or about ye Eighteenth Day of March last att Sherbourne...an assault upon ye body of Dinah Wompquis...Did committ...feloniously, voluntarily & of their malice aforethought smite bruise ye sd Dinah...in several parts of her Body...twist and breake the neck of the said Dinah Wompquis os that by meanes yrof she Instantly...Dyed Ans o ye said Jurors...Esekas, Snootabel & George Did then and there voluntarily feloniously & of their malice forethought kill and murder the said Dinah Wompquis...”

“Witnesses

Abraham Towadda

Joseph Towadda

Eprha an Indian

John Starbuck

Jo: an Indian boy”

[back]

“...Ignoramus”

Suffolk file 33686     [three depositions, recognizance, court order]

“May 30. 1732”

“John Starbuk being examined saith that at sunset he was at his masters House at sunset & about ½ hour after Daylight he gos to his own Dwelling and tarried at home an Hour then went to Esecas House and he tarried but a Little while and ye Squaw that is now Ded Lay by the Chimne as if she wass a sleep and her Husband was singing[?] and the old Squaw wass on ye Bed as soone as he had got a fiddle stick which he went for he went home again & a bout midnight Abraham came to his House presently after he came Home ye. old man Came then and tarried til’ after abram came presently after Abram came there he went home with him to Lodg with him and the two Lodged in ye Corner of ye House on ye. flore & before they went To sleep the old man came Homea nd went to bed to ye old Squaw she being a bed before: and at Abrams comeing & his the old squaw Rousd up & wood have Georg & his wife go home & after that they lay Quiet all night & except George and he several times sung which wakt him & in the morning some short time after sun rise as he thinks the weather being thick Jo: got up and kindled a fier after which ye old Squaw got up & Rousd George & then went to wife & shook her & would have her git up & be gone & she rais’d[?] her up & sed she wass ded and laid her down a gain & then called him & bid him go home & tel the folks & he went & Cauld Esray & his wife & Eben Cain & his wife & they all went there & when they came the Ded Squaw was Bundled up & ye corlash[?] Reddy at ye. Dore & Eben Cain sed she ought not to be moved never ye les the old squaw carried her home to her own house by ye help of Efray & Eben Cain”

“Jo: being Examined saith that the old Squaw bid him not tel that the Squaw Dyed there but bid him tel yt. ye. squaw Dyed at her own house vis George This Disskorce wass after the Ded Squaw was Removed”

“Sukllion being Examined saith that John Starbuck told him that yt. saterday night he went from town”

“and the sd. John Starbuck as principal and Isaac woole-as sureity acknoweldged them selves Ind Debted...in ye Sum of 20 L on Condition for Johns appearance at the next Supeiour court of Assize the 14th Day of June Next”

“June ye. 3d. 1732”

“Isaac Horseway Complaind against sam noho for being a Drunkard abusing him & beating him ordered that sam noho pay a fine of vie shilling & cost of court...”

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

Escras

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. to Snootabee 

Children:




Occupation:

laborer

Town:


Sherbourn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Snootabee

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. to Escras

Children:




Occupation:



Town:


Sherbourn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 3:  

George Wempquis 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
[m. Dinah]

Children:




Occupation:

laborer 

Town:


Sherbourn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Dinah Wempquis

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

[m. George]

Children:




Occupation:



Town:


[Sherbourn]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, Mar.




[Boston, SUF]

P


NOTE:  may not have occurred in Mass., but probably did.

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  MENTAL ILLNESS

Intox?:  n

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


HOM:  unk. man m. ___ Gough


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  
Newspaper:

BNL, 3/23/1732:  dtl Boston, or elsewhere?  "Some Day this Week, one Mr. Gough was killed by a Gentleman, who (as we hear) has the Misfortune to be out of his senses."  [Source:  Index to Obituaries in Boston Newspapers, I, 129]


BGAZ, 3/13-27/1732:  nothing.  4/3 missing.

Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:

[English]
Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

gentleman

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___ Gough

Ethnicity:

[English]
Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732




[Scituate], PLY

CT


NOTE:  not a murder indictment & bnf

Class:   uncertain

Crime:   prob CAS GUN

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK
Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Gilbert Brook, Jr. m. Grace (a female negro slave who belonged to Job Otis)


Weapon:  gunshot


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  bnf


Term?:  4/1732: Plymouth 


Court proceedings:  Gilbert Brook, Jr. of Scituate (l) "for Murthering or Shooting" Grace, a female negro slave who belonged to Job Otis.  bnf.  disch.

Source:  

Mass. SCJ Records, v. 1730-3:  144.  

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Gilbert Brook, Jr. 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Scituate 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Grace

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

a slave who belonged to Job Otis

Town:


[Scituate]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, Sept. 12




Braintree, SUF

CT

INQ

TRACT

N

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  RUNAWAY SERVANT
Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Julian (an Indian) of Bridgewater (Plymouth Co) (laborer & servant of Thomas Howard of Bridgewater) m. John Rogers 


Weapon:  with jack knife, stabbed, 3" mortal wound to breast.  d. few minutes.


Circumstances:  a runaway slave; his master offered a reward for his capture and return


Inquest:  verdict:  “the sd John Rogers endeavering to Apprehend and Take one Julian an Endian man who was run away from his master Thos. Howard of Bridgwater was by ye Indian stab’d in his Brest with a Jack knife by means whereof he died Immediatly”


Indictment?  yes, murder


Term?:  2/1733: Boston 


Court proceedings:  Julian (an Indian) of Bridgewater (Plymouth Co) (laborer & servant of Thomas Howard of Bridgewater) at Braintree (Suffolk Co.) 9/12/1732 m. John Rogers with jack knife -- malice aforethought -- stabbed, 3" mortal wound to breast.  d. few minutes.  pNG.  fG.  DEATH. To hang 3/22.  Executed 3/22/1733.  Body given to physicians for dissection.



NOTE:  tried for burning a barn in 1730 & was returned to his master.

Tract:


Ritz 5.02 (6) and Ritz 6.02 (20)

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1730-3:  267-8.  

Suffolk file #:
34229, vol. 244


Date of inquest:

Sept. 13, 1731

Coroner or j.p.:

Benjamin Lincoln, coroner

Town of inquest:

 Braintree

Location of inquest:


 SF 30449, 31330

     SF 34703, vol. 247

     SF 34825, vol. 247

     recog.

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 124.

SF 34773   vol. 247   [documentation, indictment]

Suffolk file 34773   vol. 247 [indictment]

“Suffolke ss.   At his Majestys Court of Assize and General Goal Delviery...att Boston...Second Tuesday of February...1732”
“The Jurors...Julian an Indian man of Bridwater...Labourer & Servant of Thomas Howard of Bridgwater...att Brantrey...on or about the twelfth of September last...att Braintree..ye sd twelfth of September with force & arms an assault upon ye body of one John Rogers...with a Jack knife of ye value of twelve pence...did commit...the Jurors further...ye said Julian did then & there vist. at Braintrey...with such jack knife...strike stab & wound the said John Rogers...give unto sd. John Rogers one mortal stroke or wound upon his breast... the Depth of three Inches & ye breadth of one Inch and which mortal wound ye sd John Rogers languished for ye space of some few minutes & then dyed...and so ye sd Jurors...ye sd Julian att Braintree...on ye sd 12th day of September Did feloniously voluntarily & of his malice forethought kill & murder ye sd John Rogers...:

“Billa Vera”

Newspaper:
BNL 9/14/1732 (Th):  HOM in MA:  Braintree, T last, about noon.  Information from members of the Jury of Inquest:  "An Indian Fellow belonging to one Mr. Howard of Bridgewater (formerly to Maj. Quincy of Braintrey) having Runaway, Advertisements were issued out after him, and a Reward to take him up, and bring him home, one Mr. Rogers of Pembrook, being at Weymouth, on his way home happen'd to see one of the Advertisements, took it, and returned back to look for the said Indian, and on Monday Evening last, after some enquiry, found him; and lodging that Night at Brantrey, the Indian got away again; on Tuesday Morning Mr.Rogers, finding the Indian was gone, he offered Ten Shyillings to a Man to find him again, who accordingly went, and soon brought him back:  Mr. Rogers, having the Indian with him, set out on his Journey homewards and wehn they had got about Five Miles, Mr. Rogers stopt and went into the House of one Mr. Scot with the Indian, and call'd for a Dram, but they had none; and while they were talking together in the House, the Indian went and stood out side by the Door; and Mr. Scot seeing him pass by the Window, told Mr. Rogers, the Indian wou'd get away; upon which he went out, and seeing him at a little Distance from the House, going towards a Corn Field, he ran after him; the Indian looking back and seeing him coming, took a Jack Knife and open'd it, as Mr. Scot tho't by the Motion of his Arms, and when Mr. Rogers had got near, the Indian suddenly turn'd about, and made up to him, and then stab'd the Knife into his left Breast, as 'tis tho't, up to the Haft, the Wound being very deep and open:  Mr. Scot and a Negro in the House seeing Mr. Rogers assaulted, ran up to assist him, and finding the Indian with the Knife in his Hand, which Mr. Rogers had them hold of and let go, they with much difficulty, after bending the Knife double, got it from him:  mr. SCott seeing them both bloody, ask'd Mr. Rogers whether it was his, or the Indians blood, three Times before he made any Answer, and then only said, I am either stab'd, or wounded, and fell down and dy'd immediately.  The Indian got away agian, while they were looking after Mr. Rogers, byt the Negro pursu'd him, and soon catch'd him and held him, till Mr. Scot went and brought others, and then secur'd him."  R a widower (43), left 3 ch.  Inquest:  charged the Indian with the murder.  Jailed in Boston.

BNL 2/22/1733 (Th):  HOM in MA:  T last, forenoon, at Sup. Ct. in Suffolk, Julian, an Indian man, ind. for murder of Mr. John Rogers of Pembrook on 9/12/1732, by stabing him with a jackknife in breast at Braintree.  Trial took 2.5 hrs.  fG.  //  BNL 3/1:  sentenced to DEATH.

Weekly Rehearsal, 2/26/1733:  The trial.  pNG.  Claimed that his knife had been open in his jacket pocket & that Rogers by throwing him down & falling on him had impaled himself.  A 2 hour trial:  fG.  Afterwards “he confess’d the whole Matter, which agreed exactly with what the Witnesses had deposed against him.”  Time of execution not yet set.  Prisoner asked to hear Rev. Byles preach, which he did, & asked permission to hear Rev. Chickley the next Sunday.

Rhode Island Gazette, 3/1/1733:  similar account of trial, with fewer details.  The prisoner was tried about a year ago at Plymouth on suspicion of burning his master’s barn, but was fNG.

New England Weekly Journal, 3/26/1733:  extensive account of the execution & of Julian’s final days and repentance.

BNL 3/30/1733 (F):  HOM in MA:  Julian executed last Th.  H
is body "having been granted to several young Students in Physick, Surgery, &c. at their Request; The same has for several Days past been dissecting in their presence, in amost accurate manner; and 'tis hoped their critical Inspection, will prove of singular Advantage.  The Bones are preserv'd, in order to be fram'd into a Skeleton."

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

Julian 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

slave (laborer & servant) of Thomas Howard, Esq. of Bridgewater  

Town:


Bridgewater, Plymouth Co.  

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

John Rogers

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


43

Literate:

y

Marital Status:

widower

Children:

3

Occupation:



Town:


Pembroke

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1732, Nov. 11





Harwich, BAR

FILE

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL about money owed (apparent loan)

Intox?:  prob. both

Day of week:    Sat

Holiday?:

 no

Time of day:    night, 11pm

Days to death:  0
     
HOM:  Jeremiah Ralph m. Jacob Jacob

     
Weapon:  knife.  d. few hours.


Circumstances:  on the beach on Cliff Pond.  A drunken quarrel about money JR had given to JJ.  Note:  JR turned on another friend, Isaac Ataman, and beat him too.  Were together, drinking. 

    
 Inquest: 

     
Indictment?  y, fel, will, malice premeditated, kill & murder

     
Term?: April 1733

     
Court proceedings:

Source:

     SF 34962, vol. 248

     SF 35139, vol. 249

    
 prisoner list from Barnstable Gaol

     SF 35145, vol. 249

    
 testimony and recogs.

Recognizances: “shall appear a the next court of assize & General Goal at Barnstable...on Tuesday the Seventeenth of April next and give evidence relating to the beating wounding or murdering of Jacob Jacob of Harwich laborer on or about the eleventh day of November last past...”

30 January 1732/3   Barnstable ss.  Isaac Atamon of Harwick laborer r.  50 pounds
27 March   1732/3   Barnstable ss.  Samuel Crosby of Harwich house carpenter r. 50 pounds

29 January 1732/3   Barsntable ss.  Micah Ralph of Harwich laborer r. 50 pounds

24 March   1732/3   Barnstable ss.   Jonathan Bangs of Harwich doctor r. 50 pounds

“January 29th 1732/3”
“Micah Ralph of Lawful age to give Evidence Testifies that about eleven of the clock in the night after the eleventh day of November 1732 being Saturday night My Brother Jeremiah Ralph came to me & tould me he & Jacob Jacob difered & fought at the cliff pond in harwich & when they fought he sd Jeremiah [...illegible] had a knife in his hand & he sd Jeremiah Ralph with sd knife had wounded sd Jacob & he was afraid sd Jacob wold not do well if somebody did not go to look after him then I got a hors & went to sd Jacob away but when I came to him I found him in such a weak condition that I cold not see him up or git him on a horse I found a picked pointed knife by him which my sd brother Jeremiah Ralph oned to be his knife which he had in his hand when he fought with sd Jacob then I went & got more hands[?] & we brought sd. Jacob to his horse & the knife I found there the Coroner when he cam with his Jurie took & carried away”









“Micah Ralph”


“Barnstable ss.   In Harwick the 29th day of January 1732/3


the above named Micah Ralph gave oath to the 
 truth of the above written.”
[back]

“Sworne to by the Depont. in Court of Assize &c at Barnstable April 19th 1738”
Isaac Ataman of lawful age to give Evidence Testifies that on saterday the eleventh day of November 1732 being in company with Jeremiah Ralph junr and Jacob Jacob we went from Harwich together torward night to go to potanumacut sd Ralph had with him a bottle of Rum and as we went along we drank of sd rum severall times & when wee came neer the cliff pond sd Jacob & sd Ralph difered about money that sd Jacob had let him have before & when we ware com to the beach at the easterly end of the cliff pond in harwich sd Jeremiah Ralph & sd Jacob Jacob difered so much that they fell to fighting &c then I saw sd Ralph strike sd Jacob & sd Jacob then fell down it hen began to be dark that I sd Atamon cold not see what he sd Ralph struck him sd Jacob with but I perceived by his noys he made he was much hurt & did not git up but crawled away then I talked[?] to sd Jeremiah Ralph for hurting sd Jacob as he had then don & then sd Ralph fell on me & being too strong for me he flung me down & beat me till I was hardly able to help my self & after he left beating me I got up but cold hardly stand then sd Ralph went to sd Jacob & helped him up but he cold not stand & I perceived he bled very much then sd Ralph got sd Jacob off the beach to the upland & laid him on the ground & sd Ralph went & secked fire & I staid with sd Jacob who seemed almost Deed I tryed to him up but he cold not set & when sd Ralph came with fire he made afire & then I saw that sd Jacobs Clothes was exceeding Blody then sd Ralph said he wold go & sd Jacob wold Dy & he shold be hanged then sd Ralph went away & I was afraid said Jacob wold have Died before any body came he was so bad & bled so much and when it was neer day Micah Ralph came with a hors to git sd Jacobs away & said his brother Jeremiah Ralph tould him what he had done then we tried to git sd Jacob on the hors to carry him away but he was so weak and faint & full of pain that he cold not sit on the hors then sd Micah Ralph went away to call more help & I staid with him sd Jacob but I was afraid he would have died before help came he seemed so bad & in the morning many Indians came with sd Micah Ralph & carried sd Jacob away and said Jeremiah Ralph com again a little while before we went away.”

“Barnstable ss.

In Eastham the 30th day of January 1732/3 the a bove named Isaac Atamon gave oath to the truth of the above written”

[back]

“Sworned to by Isaac Attamon in Court of Assize &c at Barnstable April 19th 1733”

Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused:       

Jeremiah Ralph

Ethnicity:

Race:


[Ind]

Gender:             
m

Age:


[adult]

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:         
laborer

Town:               
Barnstable

Birthplace:

Religion:

Organizations:

Victim:        

Jacob Jacob

Ethnicity:

Race:


Ind

Gender:             
m

Age:


adult

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:

laborer

Town:              
Harwich

Birthplace:

Religion:

Organizations:

1733, [Feb.]




Dedham, PLY

P

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  QUARREL

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Indian man m. Indian woman (his wife)


Weapon:  hatchet blow to head, then cut off head


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  jailed in Plymouth jail.  Escaped.
Source:  
Newspaper:

BNL 3/8/1733 (Th):  HOM in MA:  an Indian man, some days since, 8 mi. above Dedham, "having a Quarrel with his Squaw, struck his Hatchet into her Brains, but not thinking that sufficient to do her Business, cut off her Head, and then made his Escape."  Since taken & jailed in Plymouth jail.

Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m

Children:




Occupation:



Town:


Dedham

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m

Children:




Occupation:



Town:


Dedham

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1733, [July 1]






Boston, SUF

INQ

P



Class:   possible

Crime:   SUS / HOM or HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  FIGHT

Intox?:  yes, both

Day of week:
Sat

Holiday?:



Time of day:
morning

Days to death:  1


HOM:  Jeremiah Robbins m. Samuel Weekwash


Weapon:  from a blow from or a fall caused by Jeremiah Robbins.  d. next day


Circumstances:  in a fight


Inquest:  verdict:  “received a blow or Blows or had a fall given him by said Jeremiah Robbins and so came by his Death”


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  
Suffolk file #:
35547, vol. 251


Date of inquest:

July 1, 1733

Coroner or j.p.:

John Darrell, coroner

Town of inquest:

 Boston

Location of inquest:

Newspaper:

BNL 7/5/1733 (Th):  HOM in MA:  in Boston, last Sat morning, 2 Indian men, "having drank too much, fell out, and went to fighting, when one of them beat the other to that degree" that he d,. next day.  Jailed for trial at Sup. Ct. next month.

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

Jeremiah Robbins 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Samuel Weekwash

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1733, July 18





Eastham, BAR

CT

P

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM / ATT SUI

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  ABUSE

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Amaziah Harding of Eastham (Barnstable Co.) (y) m. Hannah Rogers Harding (his wife) 


Weapon:  "twisted the neck . . . and dislocated the same"  inst.  Stabbed himself with a knife.  Placed her in bed & tried to make it appear that she died of natural causes.


Circumstances:  married 20 yrs; an abusive marriage.


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  4/1734: Barnstable 


Court proceedings:  Maziah Harding of Eastham (Barnstable Co.) (y) malice aforethought, 7/18/1733 at Eastham m. Hannah (his wife) "twisted the neck . . . and dislocated the same"  inst.  pNG.  fG.  DEATH.  Order for his execution issued.  Exec. 6/5/1734.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1733-6:  81.  

vol. 260, 37376:  warrant for arrest

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 125.

vol. 259, 37237:  


deposition of Mary Freeman (signed):  learned on 7/18/33 that Maziah Harding's wife was dead "it being something surprising to me to hear so for I was informed by his son Cornell [sp?] less than one hour before that she was well & in health.  Whereupon I went Immediately with by Daughter in Law Hannah Freeman" to AH's house & met AH at the door of his house & asked him if his wife was dead "he answered yes & he was glad of it."  Wit. went into the house & found AH's lying on a bed, dead, "wraped up in the bed clothes & when I looked on her I saw a Spot on her cheek & on her throat and lip that the blood was settled which seemed to me to be occasioned by some bruise or hurt."  Wit. asked AH how his wife "came so suddenly to her end whether he took notive shee had not been well he answered shee was a well as she used to be for ought hee knew & he said shee had drunk her fill of Rum & sat on the doar sell & she laid on the bed & fell asleep & when he awoak he called for her but shee gave him no answer."  He then went into her room & found her dead.  Wit. took notice that AH "was in a strange frame & seemed to bee disguised with Drink & often repeated these words Harding is a man shirt or no shirt every Inch of him & he often declared he was glad his wife was dead.  I reproved him and told him I was very sorry to hear him say so & asked him why he was glad of it."  AH said she had been "a plague to him for above these twenty years past & he said he hoped now he should get some body to keep his house clean & look after his things and many such like expression & so Harding further said his wife was now gon to paradice among the Royal breed & would be clothed with Robes of glory & many such like expressions."  AH was then "very urgent" with wit. to have her help him clean linen in which to bury his wife.  "he would pay me for it & was very desirous that I wold lay out his wife & said he wold help to do it urgin shee might be buried with all speed for he said shee was covered withy lice Rags & dirt.  I told him I would not medle with her nor advise any others till a Justice past upon her, whereupon" AH replied & said "a Jurie, then said he ___ will arise a cursed Dam'd Mobb & seemed to be then something surprised & uneasy & disembled and sd there was no ocasion of a Jurie for others he named had died suddenly & no Jurie on them."  When several more were present AH was "more Restless in his mind & saiod this is the fruit of mens wives taking their neighbours parts against there husbands which has brought it to this & used many sensorius Reflections on his Neighbours."

Hannah Freeman (signed):  ditto, "except only the last paragraph that Relates to Reflecting on his neighbours."

Newspaper:

BNL 7/26/1733 (Th):  HOM / ATT SUI DOM WIFE in MA:  Eastham, on Cape Cod:  beginning of last week, "a most barbarous Murder" of Mrs. Harding supposed done by her husband, Amaziah Harding.  "he having for a great while before, as 'tis said, carried it very ill towards her, to the impairing of her Reason; and now being found in the Room alone with her, where she lay dead near him, with her Neck twisted and broke, and about her Mouth & Throat much beat and bruis'd.  The hard-hearted Man being thus surpriz'd, and charg'd with the Fact, by those who first discover'd it, endeavoured to put an end to his own Life, by stabing a Knife into his Bowels, which stroke not proving mortal immediately, he went to repeat it, aiming at his Breast, but was prevented by those about him," & on F last sent to Barnstable jail.  AMERICAN WEEKLY MERCURY 7/30/1733:  ditto.

BNL, 5/16/1734:  HOM WIFE in MA:  dtl Barnstable:  ___ Harding, in prison there several months for "the barbarous Murder of his Wife, as we formerly gave an Account, was tryed, found Guilty thereof, and received Sentence of Death."  To be executed 6/5.  BG, 6/17/1734 (4:1):  WIFE MURDER in MA:  dtl Boston:  "On Wednesday the 5th Ins. was executed at Barnstable one Harding for the murder of his wife."  [BNL, 6/13:  "he deny'd the Fact to the Last."]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Amaziah Harding 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. Hannah

Children:




Occupation:

yeoman

Town:


Eastham

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Hannah Harding

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Maziah

Children:




Occupation:



Town:


[Eastham]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1733, Dec. 22





Boston, SUF

CT

TRACT

P

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM & AIK

Rela:    NONDOM PRISONER by PRISONER in Suffolk Co. jail

Motive:  MENTAL ILLNESS / QUARREL

Intox?:  yes, assailant

Day of week:
Sat

Holiday?:

no

Time of day:
afternoon

Days to death:  3


HOM:  John Ormesby [aka Ormesbury] m. Thomas Bell


Weapon:  with a quart pewter pot, struck & cut & mortally wounded TB on 2 places on the head above the right eye "so as to cut the flesh there quite through & lay bare the skull" about .5", "crac'd the skull" of TC 1".  & another above the left cheek near the left temple.  d. 3 days later.  


Circumstances:  in jail.  JO was jailed for having stabbed a gentleman.  A friend came by to visit him & they drank a quart of liquor together from the pewter pot.  After the friend left, JO got into a quarrel [cause unknown] with TB & stabbed him.  JO also hit another of cell mates over the head several times.


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  8/1734: Boston 


Court proceedings:  John Ormesby aka Ormesbury of Boston (barber) malice aforethought 12/22/1733 at Boston m. Thomas Bell of Boston (l).  with a quart pewter pot, struck & cut & mortally wounded TB on 2 places on the head above the right eye "so as to cut the flesh there quite through & lay bare the skull" about .5", "crac'd the skull" of TC 1".  & another above the left cheek near the left temple.  d. 3 days later.  pNG.  fG.  DEATH.  To hang 9/26.  Warrant issued.  Exec. 10/17.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1733-6:  117.  

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 125-6.

Suffolk file 166168vol. 1235

List of prisoners in his Majesty’s Goal in Boston    August 13, 1734

HOM  “John Ormibe, chargd: with mortally wounding Thos Bell with a quart pot of which wound he dyed”

Source A:  "A Mournful Poem on the Death of John Ormsby and Matthew Cushing,  Who were appointed to be executed on Boston Neck, the 17th of October, 1734" (broadside) (Boston)   

A poem of 1 1/2 columns on their crimes (no reference to either criminal's insanity). Then follow a short "Epitaph" to each man, again as poems.

"Here lies (hard by an ignominious Tree)

The Body of unhappy John Ormsby;

Who dy'd for murd'ring of poor Thomas Bell,

A Pris'ner with him in the common Goal.

Some sudden Frenzy surely seiz'd thy Brain,

Or this poor harmless Man had ne're been slain.

Madness indeed, thus to assault a Friend

Who ne're in all his Life did thee offend;

And leave him helpless welt'ring in his Gore,

...

[then did assault another man with the same quart pot you killed Bell with, but the Keeper came in time to save the life of the other man.]

‑‑‑‑‑‑‑‑‑‑

Source B:  "The Last Speech and Dying Words of John Ormsby...Written with his own Hand, the Day before he was to Suffer..." (Boston, 1734) broadside

warning to young people

BIO: was b. in Prot. family in Inniskilling, in north Ireland, 

apprenticed to a barber in Dublin, left before term was up, rambled, bad company, married, had 2 children, abandoned them on ship to Phila, signed an indenture, came "to this Town" 2 years ago "with a Design to return home again."

But "finding this [Boston] a good place for a Man to get a Living in, I took up the Business of buying and selling Hair, by which I got a comfortable Living."

"but having in my Rambles been exposed to much bad  Company, I had accustomed my self to hard Drinking, with other vices, which with sitting up late, &c. my Intellectual Powers were somewhat impaired, and being naturally of a very hasty Spirit" often gave loose to my passions...

Claims that sometime last fall, being in a shop of a friend in Boston, he "was made to believe by his unlucky Boys, (having for some Days been under a Degree of Distraction) that a Gentlemen then in the Shop, designed to do me a Mischief" took up a fork and stabbed him‑‑was deflected by his ribs, did no great damage.  But he ran to prison and gave himself up.

IN prison, Ormsby settled an account with an acquaintaince, upon which they drank a quart of liquor in a new pewter quart pot;  His acq'ce left, and he was in the room with 2 other prisoners..gave Bell several blows on the head, and then the other man (who had offended Ormsby)

"How I came to commit this Wickedness, I can give no Account, unless it was the Effects of the Drink which had brought on my former Delirium.  However, as I have had a fair Trial, and am found Guilty...."thanks espec the Rev Gentleman who has constantly attended him..hopes for pardon by God for his sin  [no mention of whether he had lawyers]

Newspaper:

BNL 12/27/1733 (Th):  HOM in MA:  Boston:  last Sat afternoon, one Amesby ("tho't to be disordered in his Senses") was put in jail for wounding a man with a fork, in the street, last week.  "struck one Bell, his Fellow Prisoner, with a Quart Pot on the Head and Temples, so that his Skull was fractur'd," d. M morning,  Coroner's inquest charges A with the murder of B, "upon which he is laid in Irons, and closely Imprison'd.  The said Amesby at the same Time very much beat and bruis'd another of the Prisoners that was in the same Room."  New England Weekly Journal 12/31/1733:  ditto.

BG, 8/19/1734 [M]:  HOM in MA:  dtl Boston:  "At the Court of Assize and general Goal Delivery, holden here on Friday last, John Ormesby alias Ormeby was indited (sic) by the grand jury for feloniously murthering Thomas Bell.  The jury bro't him in guilty."  [BNL, 8/22:  "for the murder of one Thomas Bell, his Companion in Prison, by giving him a Blow on the Head with a Quart Pot, as we formerly mentioned."  Death sentence.]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

John Ormesby [aka Ormesbury] 

Ethnicity:

[English]
Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
estranged from wife in Dublin, Ireland

Children:

2 ch.

Occupation:

barber / hair buyer & seller / former indentured servant

Town:


Boston  

Birthplace:

b. Inniskilling, Northern Ireland

Religion:

Protestant

Organizations:



Victim:  

Thomas Bell 

Ethnicity:

[English]

Race:


w
Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Boston 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1734, Jan. 






HAM

P

CT

Class:   probable

Crime:   HOM:  1 adult

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL in later case while hunting

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Eliakim Sacket m. Oogenuunkawraw


Weapon:  gun


Circumstances:  "That an Indian Man, who had been with another a hunting, upon their return sat down upon a Hill having some hot Words together, took his Gun and shot his Companion in the Breast as he was rising up, so that the Bullet came out of his Back, and he died presently after:  after which the wretched Creature would have kill'd himself, but was prevented by another just by:  


Inquest:  yes, murder.


Indictment?  


Term?:  9/1734:  Hampshire Co.


Court proceedings:  jailed

Source:  
Supreme Judicial Court: Barnstable, Essex Hampshire, Middlesex, Plymouth, Suffolk, Worcester, and Maine Counties; Files- Appeals to SJC 1718-1774    (14 folders  Vault 401)

 Folder 5   Hampshire County 1718-162

September 1734   Commonwealth v. Ellakim Sacket   [two recognizance]

“Hampshire ss: Memorandum”

“...personally appeared before Timothy Dwight Esqr one of His Majests Justices of the Peace...Hampshire...shall Personally Appear before...Superiour Court of Judicature...at 0Springfield...fourth Tuesday of Septr next then & there to answer to such matters & things...to an Inquisition taken at Northampton...on the 3d of 4th of Janry. Curr. Before William Partridge Gentn. One of the Coroners...Inquire of the Death of Oogenuunkawraw a maqua Indian who by their verdict Returned that the sd Eliakim Sacket is Suspiciously Guilty of Murdering the sd maqua ...”





“4th day of Janry: 1733/4...Eliakim Sacket     of Westfield...Labourer principal  r. 300 pounds

                                         Daniel Sacket       of Westfield...husbandman           r. 100 pounds 




      Isaac   Sacket        of Westfield...husbandman          r.  100 pounds




      Luke Nobles Junr. of Westfield...blacksmith     r.  100 pounds”

Hampshire ss: Memorandum”

“...personally appeared before Timothy Dwight Esqr one of His Majests Justices of the Peace...Hampshire...shall Personally Appear before...Superiour Court of Judicature...at Springfield...fourth Tuesday of Septr next then & there to answer to such matters & things...to an Inquisition taken at Northampton...on the 3d of 4th of Janry. Curr. Before William Partridge Gentn. One of the Coroners...Inquire of the Death of Oogenuunkawraw a maqua Indian who by their verdict Returned that the sd Abel Drake is Suspiciously Guilty of being an Accessary in knowing of the sd Maqua’s being Murdered...”





“4th day of Janry: 1733/4...Abel Drake           of Westfield...Labourer principal  r. 300 pounds

                                         Daniel Sacket        of Westfield...husbandman           r. 100 pounds 




      Isaac   Sacket        of Westfield...husbandman            r. 100 pounds




      Luke Nobles Junr. of Westfield...blacksmith       r. 100 pounds

Newspaper:

BNL, 4/5/1734:  HOM in MA:  [where?  follows an article on Westbury]:  "That an Indian Man, who had been with another a hunting, upon their return sat down upon a Hill having some hot Words together, took his Gun and shot his Companion in the Breast as he was rising up, so that the Bullet came out of his Back, and he died presently after:  after which the wretched Creature would have kill'd himself, but was prevented by another just by:  The said Indian got away, but was soon taken again, and committed to Goal.  'Tis strongly suspected that the same Indian kill'd another a few Months ago."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Eliakim Sacket 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

Oogenuunkawraw

Ethnicity:

Maqua

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1734, [March]



[Westbury?], [HAM]

P


PROBABLY SAME CASE as above:  do not count separately
Class:   probable

Crime:   HOM / ATT SUI:  1 adult

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL in later case while hunting

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. Indian man [possibly Eliakim Sacket] m. Indian man


Weapon:  gun [musket]  d. soon after.


Circumstances:  "That an Indian Man, who had been with another a hunting, upon their return sat down upon a Hill having some hot Words together, took his Gun and shot his Companion in the Breast as he was rising up, so that the Bullet came out of his Back, and he died presently after:  after which the wretched Creature would have kill'd himself, but was prevented by another just by:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  jailed

Source:  
Supreme Judicial Court: Barnstable, Essex Hampshire, Middlesex, Plymouth, Suffolk, Worcester, and Maine Counties; Files- Appeals to SJC 1718-1774    (14 folders  Vault 401)

 Folder 5   Hampshire County 1718-162

September 1734   Commonwealth v. Ellakim Sacket   [two recognizance]

“Hampshire ss: Memorandum”

“...personally appeared before Timothy Dwight Esqr one of His Majests Justices of the Peace...Hampshire...shall Personally Appear before...Superiour Court of Judicature...at Springfield...fourth Tuesday of Septr next then & there to answer to such matters & things...to an Inquisition taken at Northampton...on the 3d of 4th of Janry. Curr. Before William Partridge Gentn. One of the Coroners...Inquire of the Death of Oogenuunkawraw a maqua Indian who by their verdict Returned that the sd Eliakim Sacket is Suspiciously Guilty of Murdering the sd maqua ...”





“4th day of Janry: 1733/4...Eliakim Sacket     of Westfield...Labourer principal  r. 300 pounds

                                         Daniel Sacket       of Westfield...husbandman           r. 100 pounds 




      Isaac   Sacket        of Westfield...husbandman          r.  100 pounds




      Luke Nobles Junr. of Westfield...blacksmith     r.  100 pounds”

Hampshire ss: Memorandum”

“...personally appeared before Timothy Dwight Esqr one of His Majests Justices of the Peace...Hampshire...shall Personally Appear before...Superiour Court of Judicature...at Springfield...fourth Tuesday of Septr next then & there to answer to such matters & things...to an Inquisition taken at Northampton...on the 3d of 4th of Janry. Curr. Before William Partridge Gentn. One of the Coroners...Inquire of the Death of Oogenuunkawraw a maqua Indian who by their verdict Returned that the sd Abel Drake is Suspiciously Guilty of being an Accessary in knowing of the sd Maqua’s being Murdered...”





“4th day of Janry: 1733/4...Abel Drake           of Westfield...Labourer principal  r. 300 pounds

                                         Daniel Sacket        of Westfield...husbandman           r. 100 pounds 




      Isaac   Sacket        of Westfield...husbandman            r. 100 pounds




      Luke Nobles Junr. of Westfield...blacksmith       r. 100 pounds

Newspaper:

BNL, 4/5/1734:  HOM in MA:  [where?  follows an article on Westbury]:  "That an Indian Man, who had been with another a hunting, upon their return sat down upon a Hill having some hot Words together, took his Gun and shot his Companion in the Breast as he was rising up, so that the Bullet came out of his Back, and he died presently after:  after which the wretched Creature would have kill'd himself, but was prevented by another just by:  The said Indian got away, but was soon taken again, and committed to Goal.  'Tis strongly suspected that the same Indian kill'd another a few Months ago."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

[Eliakim Sacket]

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 1:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim 2:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1734, July 19




Mount Desert, YOR

P

Class:   possible

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  DEFENSE of friend from attempted robbery

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  [0]


HOM:  two or three Indians m. a white man


Weapon:  unknown


Circumstances:  attempted robbery by the white man of an Indian, & the Indian's friends came to his rescue & killed the white man.


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  none

Source:  
Newspaper:

BNL, 8/1/1734:  HOM in ME:  dtl from His Majesty's Ship Scarborough, just in from the Eastward.  Some Indians came to Capt. Giles at George's & told him that about 7/19, "some of the Indians about Mount Desert, meeting a stray White Man alone in a Canoe with some Goods, which the Indians knew belonged to a French Man, the Indians were going to carry the Canoe and Goods to the Owner.  But Two or Three of the Indians going a Shoar, the White Man fell upon the remaining Indian in the Canoe, and was upon the point of drowning him:  Upon which the other Indians returning, in the Scuffle kill'd the White Man."

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

fur trapper / trader

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1734, Aug. 3





Dartmouth, BRI

P

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL / ATTEMPTED BREAK-IN / SELF-DEFENSE

Intox?:  

Day of week:  Sat


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  3


HOM:  William Tabor of Dartmouth husbandman m. William Manchester 


Weapon:  mop stick.  "took up a Mop-Stick, and smote him but one Blow on the Head, of which he soon after died."  "by stricking him with a mop stick one mortal blow on the side of his forehead, by means whereof in 4 or 5 days he died."  [d. Tues., 8/5]


Circumstances:  at assailant's house.  victim was trying to break into the house, when the assailant struck him.


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  9/1734.  Dartmouth


Court proceedings:  pNG.  fNG.

Source:  

[where is the record of the trial?]

Newspaper:

BNL, 8/22/1734:  HOM in MA:  dtl Dartmouth:  last week, some difference in Dartmouth b/w two men of that place.  One went to the other's house "in order to be reveng'd on him, but in his Attempt to break into the House, his Antagonist took up a Mop-Stick, and smote him but one Blow on the Head, of which he soon after died."


BG, 9/16/1734 [M] (3:2):  dtl Boston:  MANSL in MA:  "At his Majesty's Court of Assize &c. holden at Bristol; last Thursday William Tabor of Dartmouth in the county of Bristol husbandman, was try'd for his life for an assault willfully made upon the body of William Manchester, by stricking him with a mop stick one mortal blow on the side of his forehead, by means whereof in 4 or 5 days he died:  (As we have before given an account) After a solemn trial the jury brought in their Verdict, not guilty."  [BNL, 9/19]


BG, 8/19/1734 [M]:  HOM NONDOM MANSL in MA:  dtl Rhode Island, Newport, 8/16 (3:2):  "We are informed that a quarrel happened on the 3d of this instant [8/3, Sat], between William Manchester and William Tibet both of Dartmouth, which arose to such a heat of passion, that Teber struck Manchester with he handle of a mop over the head, that he was carried home, and died on Tuesday last of his wound.


We are also informed, that the Government had taken two thousand pound security of Teber for his appearance to answer to the said fact; but since the death of Manchester, Teber, has made his escape."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

William Tabor 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

husbandman 

Town:


Dartmouth 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

William Manchester 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Dartmouth

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1735, Feb. 23





Provincetown, BAR

INQ

P

CT

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  ROBBERY or QUARREL over REQUEST for MONEY

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:
evening

Days to death:  0


HOM:  David Stevens m. Samuel Tomshill [aka Samuel Sion aka Samuel Gomshill] 


Weapon:  Kicked, struck, bruised on divers parts of his body, esp. on right side of head & face.  d. few minutes.  


Circumstances:  found dead at a place called Water-side and found "stript of most of his Cloaths."  


Inquest:  verdict:  fel, kill and murder


Indictment?  yes, murder


Term?:  4/1739:  Barnstable & Dukes Co. 


Court proceedings:  David Stevens of Chatham (Barnstable Co.) (laborer) 2/23/1735 at Provincetown (Barnstable Co.) malice forethought m. Samuel Tomshill [aka Samuel Sion] of Provincetown (laborer) kick, strick, bruised on divers parts of his body, esp. on right side of head & face.  d. few minutes.  vol. & fel.  Indicted 4/1736 term.  pNG.  Verdict:  that DS took ST "aside to a private Place" & beat him so that he died, & "if his so doing implys premeditated Malice, then we find him Guilty of Murther; but if not, then we find him Guilty of Manslaughter only.  This Special Verdict was continued" -- & prisoner broke jail & escaped.  Apprehended.  Ruling:  that DS's "going aside to a private Place" with ST "does not imply premeditated Malice."  So fG of MANSL only.  benefit of clergy.  burnted with a "Hot Marking Iron" in the right hand, on brawny part of his thumb with an "M."  & costs.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1739-40:  46-7.  

Suffolk file #:
41262, vol. 280


Date of inquest:

Feb. 24, 1735/6

Coroner or j.p.:

Ezekiel Cushing, coroner

Town of inquest:

 Provincetown

Location of inquest:

     SF 48701, vol. 318

     indictment

v. 215:  undated

28390:  David Steven [or Steven David], Indian man, committed for murder.  n.d.  on list of prisoners.  Also:  Joshua Willis [for debt?].  Samuell Clark, jail keeper.  [17th century hand]

SF 41298   vol. 280   [documentation, deposition]
Suffolk file 41298   vol. 280

“Benjamin Weeks of full age testifeth and saith that last Monday was Sun night I was at Mr. William Rotchs and saw there an Indian Call’d Sam: Sion (Even ye Salml that was found Slain as I Judge) and another Indian with Him that call’d Himself Stephen Stevens sd Sion had a Money Case in his Hand and I saw Him take some Money (as I judge) out of it and deliver to David Neds squaw: and amongst other Talk I heard Him said Stevens ask same Sion for some Money, And Siam Sion told Him He shuldnt have any, Stevens replyed I will have some for part of it is mine, or words to yt effect. And according to the best of my understanding those words were spoken in anger and further He saith not Provincetown March 3d 1725/6”








“Benjamin Weeks”

Newspaper:

BNL, 3/11/1736:  HOM in MA:  dtl Provincetown, MA:  2/23, Sam Sihon, an Indian man (a servant to Deacon Doane of Billingsgate, freed but the Saturday before), found dead at a place called Water-side and found "stript of most of his Cloaths."  Inquest verdict:  murdered by unknown person.  Much wounded on one side of head & face.  Suspect:  David Stephens, an "Indian Fellow . . . who was seen the Evening before leading the other along towards the Place where his Body was found and afterwards come away without him.  The next Morning he had the Impudence to go to a House hard by and inquire whether any Body had seen Sihon; and being told he was found dead, he immediately made off."  Officers in pursuit; don't know if yet taken.  [BNL, 3/18:  jailed in Barnstable for trial.]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

David Stevens 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Chatham 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Samuel Tomshill [aka Samuel Sion or Sihon] 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer; a servant to Deacon Doane of Billingsgate, freed but the Saturday before his death 

Town:


Provincetown [or Eastham, according in inquest]

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1735, May 14





Richmond, MAINE

P

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive: REVENGE for murder of the assailant's father during the late war

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. Indian man m. Sam


Weapon:  hatchet, struck twice to head


Circumstances:  victim was hunting with a party of Eastern Indians


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  none

Source:  
Newspaper:

BG, 5/26/1735 (2:1):  HOM in ME:  dtl Boston:  "We hear from Arrowsick, That on Wednesday the 14th Instant, one of our Native Indians named Sam, who had dwelt lately at Casco Bay, being out with a Company of Eastern Indians a Hunting near Richmond, the said Indians in a wry jovial manner brag'd of what Exploits each one of them had done, in the last War with the English, and who of them they had kill'd:  Sam upon hearing thereof, ventur'd to take the same Liberty, & began freely to relate, on the other side, what he had done and what Indians he had kill'd; but his tale prov'd fatal to him, for among others, he told of one noted Indian he had kill'd, that happened to be the Father of one in the Company; who upon hearing thereof, was so irritated, that without more adoe he struck his Hatchet twice into his Head and he died on the Spot.  The People at Arrowsick upon hearing of his Affair, have sent after the said Indian to bring him to Justice."  [BNL, 5/22]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:

"Eastern" Indian / Micmac or Abenaki

Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Sam

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


near Casco Bay

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1735, [July] 




Sandwich, BAR

CT

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  UNK

Intox?:  [prob. all]

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  4


HOM:  Joseph Wompon [or Wampson], Sr. and Joseph Wompon, Jr. m. Daniel Attequin


Weapon:  with sticks & stones at Sandwich, beat about the head & face & other parts of the body "particularly on the forepart of the skull near the forehead."  Broke the skull 1".  d. 4 days.  


Circumstances:  cause of the assault unknown


Inquest:  


Indictment?  [murder]

Term?:  4/1736: Barnstable  [examination:  7/1735]


Court proceedings:  Joseph Wompon, Sr. (l) & Joseph Wompon, Jr. (l) both of Mashpan in Barnstable Co. (both Indians) m. Daniel Attequin (an Indian) with sticks & stones at Sandwich, beat about the head & face & other parts of the body "particularly on the forepart of the skull near the forehead."  Broke the skull 1".  d. 4 days.  JW Jr. fled -- not to be found.  JW Sr.:  pNG.  fNG.  disch.  c.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1733-6:  318.  

     SF 41504, vol. 281

     examination of Joseph Wampson

SF 41504   vol. 281   [documentation, examination]

Suffolk file 41504   vol. 281   [examination]

“Barnstable ss.  July 20th...1735 Then Joseph Wampom being Convened before us...his majesties Justices of the Peace...& Examined Concerning the Murder of one Daniel Attaguin sometime last fall of the year-his examination is as follows viz.”

“Ques.  Was you with Daniel Attaguin that night he was Hurt   Answer yes.

Ques.  Who was with you there then

A [...torn]His Son Joseph & Jo. Stockings.

Ques. Where was it.

An.  Just on this side a little brook by Jno. Smiths.

Ques.  Where did you meet with him?

Ans.  My Son and I were walking together & Danll and Jos. Stockings came up after us.

Ques.  Did you hear any quarreling

Ans. Yes. before they came Quite up some I heard blows struck & was about looking round me & one of them kicked my son against me so that he fell down on ye Ground & when I turned About Daniel Attaguin & my son were on ye Ground to gether a fighting & he spilled[?] of his basket & went to part them: but he being very much in drink was thrown down on the ground: and has forgot what they did: but when I heard English folks coming I Told them &

My son ran away & left us, and then I went away & lodged at Josiah Giffords.

Ques. When did Jos. Stocking leave you

A.     Just after we began to quarrel”“his









  Joseph  J Wampom










mark”






“...and in the court of assize at Barnstalbe April 1736”

[back]

“Jos. Wampom Exam to be del’d out[?] Sept. 6”

“Joseph Wampum [...illegible] accquited

Joseph Wampum Jnr not found”

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

Joseph Wompon, Sr.

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:

yes, at least one

Occupation:

laborer

Town:


Mashpan

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Joseph Wompon, Jr. 

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Mashpan

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Daniel Attequin

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1735, Sept. 1





Salem, ESS

CT

P


NOTE:  given that both held weapons, seems that mutual aggression lay behind the decision to snap the gun.  Note also the indictment was for murder, not mansl.

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    HHLD SERVANT or SLAVE (black) by APPRENTICE (white)

Motive:  AT PLAY or THREATENING ONE ANOTHER

Intox?:  no
Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Walter Hamilton m. Cuffee (a negro servant of John Clark of Salem, merchant)


Weapon:  gun loaded with shot, fired, wounded in divers parts of body, d. few minutes.  [musket]


Circumstances:  A Youth of [Salem] playing [in the yard together] with a Gun [loaded with shot], and snapping it at a Negro Boy [who had a billet of wood], the Gun went off with the Charge into the Boy's Mouth and kill'd him."  


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  10/1735: Salem 


Court proceedings:  Walter Hamilton of Salem (l) 9/1/1735 at Salem m. Cuffee (a negro servant of John Clark of Salem, merchant) gun loaded with shot, fired, wounded in divers parts of body, d. few minutes.  malice aforethought.  pNG.  fNG.  disch.  c.

Source:  

Mass. SCJ Records, v. 1733-6:  286-7.  

Newspaper:

BG, 9/8/1735 (4:1):  CAS GUN / POSS MANSL in MA:  dtl Boston:  "An unhappy Accident happened the 1st Inst. at Salem:  A Youth of that Town playing [in the yard together] with a Gun [loaded with shot], and snapping it at a Negro Boy [who had a billet of wood], the Gun went off with the Charge into the Boy's Mouth and kill'd him."  [BNL, 9/11:  a white apprentice lad & a young negro fellow, both belonging to Mr. John Clark, merchant.]  [[BG, 11/3/1735 (3:2):  dtl Newport, 10/30:  "Yesterday the Boy who accidentally kill'd the Negro belonging to Mr. John Clark, mentioned in one of our former Papers, took his Trial and was acquitted."]]

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Walter Hamilton

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult
youth, lad

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

laborer; apprentice of John Clark of Salem, merchant

Town:


Salem 

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Cuffee 

Ethnicity:



Race:


b

Gender:

m

Age:


adult
youth, lad

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

servant of John Clark of Salem, merchant [slave]
Town:


Salem

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1736, March 7




Sherburne, NAN

CT

INQ

FILE

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    MARITAL WIFE by HUSBAND

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Robin Nasson m. Deborah Nasson (aka Nason, aka Nosna) (his wife)


Weapon:  with a club or hatchet beat about the head & divers places, esp. on the right part of the skull near & a little above the left ear, frac. skull & laid it bare, 1" in length.  d. few minutes.  [guessed hatchet]

Circumstances:  


Inquest:  verdict:  “was murdered”


Indictment?  yes, murder


Term?:  4/1736: Barnstable 


Court proceedings:  pNG.  fG.  DEATH.  Exec. at Sherburne 7/14.

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1733-6:  324.  

Suffolk file #:
41304, vol. 280


Date of inquest:

March 8, 1735/6

Coroner or j.p.:

Daniell Bunker, coroner

Town of inquest:

 Sherborne

Location of inquest:

     SF 41307, vol. 280

     "Is vehemently suspected that Robin Nosson hir Husband hath

commited ye murder"

     SF 41429, vol. 280

     indictment

     SF 41568, vol. 281

     summons

     SF 42140, vol. 284

     death warrant

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 127.

Newspaper:

BNL, 8/5/1736:  HOM WIFE / EXEC in MA:  on 7/14, an Indian man executed in Nantucket for the murder "of his Squaw."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Robin Nasson

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  
m. Deborah

Children:




Occupation:

laborer

Town:


Sherburn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Deborah Nasson (aka Nason)

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

f

Age:


adult

Literate:




Marital Status:

m. Robin

Children:




Occupation:



Town:


Sherburn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1737, Apr. 20





Stoneham, MID
FILE


NOTE:  unclear if the assailants were Europeans or Native Americans.  May be the latter.

Class:   probable

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM
Motive:  FEUD

Intox?:

Day of week:  Sun

Holiday?:

Time of day:  morning

Days to death:

     HOM: Jabez Allen, Joseph Winter, David Goold, and Thomas

     Garey m. Timothy Sprague

     Weapon: guns

     Circumstances:  at Spot Pond

     Inquest:

     Indictment?

     Term?: April 1737

     Court proceedings:

Source:

SF   43826   vol. 293   (nature of crime)



Incident took place at Spot Pond in Stoneham[?]

Suffolk file 42826    Deposition of Jabesh Allen as to shooting of Timothy Sprague (Spot Pond) 19 April 1737
“When I was In Company with Capt. John Uinton and Joseph arnold and tho Gary Juner and David Gould sinore[?] and all to gather Capt. john Uinton told mee his name Burcatt[?] Thomas Gary said his name was Joseph[?] Hand[?] [illegible...] Joseph Winton name to be called Robet bauer thin edward [...illegible] name was Called upwrigh[?] Jack Joseph Arnold henry Sweting[?] Capt Uinton and All ye Compeney was for pottt ing it to vote to Burn timothy Spragues Griss mill. But I told them that wold Dou them No good In ye End then they asked me wither or no I Wold joyne with them to kill will Spragues bay hors answar Jabez allyn told Capt John Uinton[?] if he Wold lend [send?] som of his under ofisers to by[?] him of ye paster I Wold Relive would him of them like wise he send thomas Gary and his son Joseph Winton and young David Gould to assist turn over”
Jabesh Allyn of lawful age testifies and says that on or about ye 19th of Aprill 1737 I was in Company with Capt. John Uinton, Joseph arnall, thomas Gerry Juner david Goold Junr. Joseph Uinton, Nathaniel Uinton Thomas uinton one of Captain John uintons sons then called Joshua Uinton & Carin[?] Goold & being capable of Going to help pool down ye Dam yet was one of ye assistant & made boolets one sabeth day shot to & corked a Cannoe on sd Day: these was called stoneham men: & sum one handed samuell sprague so called of of sd. stoneham, he was a trater & so they sent him factor [faetor] sd. Joseph arnall found two pounds of powder & four pounds of shot & soported them rame & bukote[?] all ye time: so reported amongst them David Gould send reported Likewise at his house & at sd david Goolds house they meat & held an inden[?] danse: Joseph uinton & thomas Gary was there songters & all ye rest david: & sd. capt. uinten said Come let us have an Inden dance Jabesh: & then let us pouwowe: this was on sabbeth day night & ye next morning joseph Uinton Thomas Gary david Goold Junr & Jabesh allyn we went into ye Island at Spot Pond & Carried Each of us our Gons tow apeace four pounds of powder Eight pounds of shoot to shoot timothy sprage as he was amending up his dam Som of them shote & says they shoot at his body no says Thomas Gary Junr I always aime at ye head: these men [..illegible] pool down ye dam”


“Jabesh allyn”




Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused:    

Jabez Allen, Thomas Garey, David Goold, Jr, Joseph Winter

Ethnicity:

[English]

Race:


[w]

Gender:            
m

Age:


[adult]

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:

Town:               
Stoneham

Birthplace:

Religion:

Organizations:

Victim:        

Timothy Sprague

Ethnicity:

Race:               
Ind

Gender:            
 m

Age:


[adult]

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:

Town:               
Stoneham

Birthplace:

Religion:

Organizations:

1737, Nov. 16






Westboro, WOR

FILE

P

Class:   do not count

Crime:   CAS GUN

Rela:    UNK

Motive:

Intox?:

Day of week:

Holiday?:

Time of day:

Days to death:

     HOM:  Ebenezer Chubb m. Elizabeth Harrington

     Weapon:  gun

     Circumstances:

     Inquest:

     Indictment?  bnf, malice forethough, fel, murdered

     Term?: Sept. 1738

     Court proceedings:

Source:

     SF 47385, vol. 311

“Worcester ss    At a Supr. Court of Jud...Worcester...third Tuesday of Septemr...1738”
“The Jurors...Ebenezer Chubb of Westborough...Labourer...Sixteenth day of Novembr last in the Eleventh Year of [George the Second]at Westborough haveing a Gun of ye Value of fifty[?] shillings then & there in his hands and loaded with Powder and Shot Pointed ye same a the body of Elizabeth Herrington ye wife of Joshua Herrington of sd. Westborough yeoman...then & there ye sd Gun so loaded & pointed fired & feloniously shot therewith ye sd Elizabeth thro the head And of the shooting & wounding aforsd ye sd Elisabeth Instantly Died so ye sd Ebenezer Chubb of his Mallice forethought feloniously Murdered ye sd Elisabeth...”
[back]

“Robt Auctinety Atty

pro Dom Regal by [...illegible]”“ignoramus”
Newspaper:


BG, 12/5/1737:  (3:1-2):  CAS GUN in MA:  dtl Boston:  "We have the following sorrowful Relation from Westboro' in the County of Worcester.


That on the 16th ult. Mr. Joshua Harrington, (late of Watertown, and who had removed with his Family into Westborough, but three Weeks) was gone on an Errand to a Neighbour's House, when his Servant Boy, Eben. Chubb, (in his 15th Year) was carrying a Gun (up Chamber upon his Arm, which, it can't be said how, went off, and shot his Mistress, Mr. Harrington's Wife, in the Head, a little above the Ear on the left Side; at which she immediately fell, and dy'd.  The Boy ran to the nearest Neighbours, crying and informing what he had done -- leaving only two little Children Eldest but about three Years old, in the House.  The Father returning was met by the little Children in Hand, crying to him that Ebbe had kill'd Mother.  The Coroner's Inquest sat on the Body brought in their Verdict Accidental Death.  She a Woman of a religious Character, 27 Years of Age March; a portly comely Person; Daughter of Samuel Trewsdale of Newton.  Her Funeral was attended by many, and with an apparent Sense of so peculiarly awful Dispensation of divine Providence.


It is remarkable that the Gun abovesaid cannot be made to stand upon the Cock, had been try'd 7 Times in the Day but could not be got off, was so at the Door as the Lad was going up into the Chamber with it, nor had it any Priming."  [BNL 12/1]

Census:

Genealogy:

Accused:       

Ebenezer Chubb

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:             
m

Age:


15

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:        
 laborer, servant of Joshua Harrington

Town:               
Westborough

Birthplace:

Religion:

Organizations:

Victim:        

Elizabeth Harrington

Ethnicity:

[English]

Race:


[w]

Gender:             
f

Age:


[adult]

Literate:

Marital Status:     
wife of Joshua

Children:

Occupation:

Town:               
Westborough

Birthplace:

Religion:

Organizations:

1738, [Nov.]




Nantucket, NAN
INQ

P

FILE

Class:   certain

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL / FEUD over suspected theft of corn

Intox?:  yes, both

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  John Comfort m. Joel Elisha


Weapon:  took up a Stick and struck him down, so that the said Joel died in a short Time after.  Inquest:  struck and beaten by John Cumford


Circumstances:  drunken quarrel, suspected JE plotted to steal his corn.  At home of JC.  See Hearn:  excellent account.


Inquest:  verdict:  fel, kill & murder


Indictment?  yes, murder


Term?:  7/1739t:  Nantucket


Court proceedings:  pNG.  fG.  DEATH.  Exec. 8/22/1739.

Source:  
Suffolk file #:
47900, vol. 314


Date of inquest:

Nov. 9, 1738

Coroner or j.p.:

Daniel Bunker, coroner

Town of inquest:

 Sherborn

Location of inquest:

     SF 49547, vol. 323

     indictment

     SF 49602, vol. 323

     recognizance

     "John Cumfort bein examined saith that Joel Elisha and he

were upon the wharf together good friends and came of the warf

together and went in to Bayleys and drank one dram then went into

Andrew Miricks and from there he went home and parted with Joel

against his house and some time after Joel Came a long by his

house and he though twas some body a going to steal his corn nd

he struck him with a Cordwood stick two or three blows and knoct

him Down and struck him one blow after he was down"

     Additional testimony

     SF 49943, vol. 324

SF 49943   vol. 325 (documentation, warrant)
a) SF 49943 is located in vol. 325 and not 324 as labeled on the worksheet
b) this document is a warrant and an indictment as labeled on the worksheet
Suffolk file 49943   vol. 325

“province of the Massachusetts Bay

 Nantucket &c.”“George the Second...”


“To the Sheriff of our Island and County of Nantucket...”


“Whereas at our Superiour Court of Judicature Court of Assize...Sherbourne...on Tuesday the twenty fourth day of July Instant John Cumfort an Indian man of sherbourn aforesaid Whale fisherman was presented by the Grand Jury...for Nantucket...for that the sd John on or about the twenty seventh day of October last past at Sherbourn aforesd in the Island & County of Nantucket...with force & arms an assault upon the Body of Joel Elisha an Indian man then of Sherbourn aforesd Labourer...Feloniously, Voluntarily & of his Malice forethought Did with a Great Clubb or Cord wood Stick of the Value of one penny which he then held in his hand Strike the sd Joel Several blows in several parts of his head, & thereby broke his Skull so that the sd Joel... did Languish from the said Twenty seventh day of October last to the thirtyeth day of the sd. month & then and there dyed of the blows wounds and hurt which he received from the sd John...And so the Jurors upon oath said that the sd John Comfort did then and there Voluntarily Feloniously and of his Malice forethought Kill & Murther the sd Joel...And the said John Cumfort after a fair trial was found Guilty of the sd murther...and was therefore Sentenced by the Justices...to suffer the pains of Death...”

      “We Command you therefore That on Wednesday the Twenty second day of August next,...Carry the sd John Cumfort from our Goal in Sherbourn aforesd...to the place of execution in Sherbourn...& cause him the sd John to be hanged by the neck until his Body be dead Between the hours of one and four oclock in the afternoon...at Nantucket...twenty fifth day of July...1739”


Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 131.

Newspaper:
BNL, 11/9/1738:  HOM in MA:  dtl Boston:  letter from Nantucket.  John Comfort & Joel Elisha, two Indians, lately at work together, "got in drink, and having some Words, which gave the said John cause to suspect that Joel design'd to steal his Corn, he thereupon took up a Stick and struck him down, so that the said Joel died in a short Time after, whereupon the other was apprehended and committed to Prison, and tis tho't will be hang'd."

BG, 8/6/1739 (2:1):  HOM in MA:  dtl Nantucket, 7/24:  "This Day came on the Trial of John Comfort, an Indian Man, before the Court of Assize and General Goal Delivery, then held at Sherburn for the Island and County of Nantucket, for the Murder of one Joel Elisha, an Indian Man:  and after a full hearing the Jury found the said John Comfort Guilty:  and on the 26th of said Month he receiv'd Sentence of Death, and by order of Court a Warrant issued for his Execution on Wednesday the Twenty-Second of August next."  [BNL, 8/9/1739 1:1]


Kawashima, 154:  1738, on island of Nantucket, 2 Indians intoxicated, started a fight, in which one struck the other down w/ a stick & killed him.

Census:  

Genealogy:
Accused:  

John Comfort

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

mariner; whale fisherman

Town:


Nantucket

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Joel Elisha

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Nantucket / Sherborn

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1739, August 22





Townshend, YOR

CT

FILE

P

Class:   certain

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL

Intox?:  yes, both

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  Edmund Browne m. David Bryant


Weapon:  with a cutting axe, blow to upper part of his head, 4" long, 4" deep, inst.  One mortal wound.  


Circumstances:  at home of EB, who was entertaining guests.  All drunk.  EB & DB quarreled, & EB ordered DB to leave the house.  DB refused.  EB ran outside to his woodpile, grabbed and axe, and ran back into the house & attacked DB.  Some sort of quarrel about refusal by EB to give DB fire.


Inquest:  


Indictment?  yes, murder


Term?:  6/1740:  York 


Court proceedings:  HOM / MURDER:  Edmund Browne of "a place called" Townshend (not in the bounds of any township, in York Co.) (y) 8/22/1739 at Townshend with a cutting axe a. David Bryant of Townshend (laborer) malice forethought, blow to upper part of his head, 4" long, 4" deep, inst.  One mortal wound.  pNG.  fG.  DEATH.  to hang Th, 8/7 b/w 12pm & 4pm.  Exec. 9/4/1740

Source:  
Mass. SCJ Records, v. 1739-40:  230.  

     SF 52396, vol. 338

     testimony, sentence

     SF 50347, vol. 327

     additional testimony

SF 51672   vol. 334   [documentation, recognizance, indictment]

Suffolk file 51672   vol. 334

“york ss.  memorandum”

“That on the thirtyeth day of August...thirteenth year...George the second... appeared before...one of his majesties justises of the peace...Samuel Mccob and John Mcfarlin both of a place townsend 

...yeoman and acknowledged themselves to be severally indebted...respective sums following viz the said Smuell mccob principal in the sum of sixty pounds and the said John mcfarlin sureity in the sum of thirty pounds...”

“The condition of the above written recognizance...samuell mccob shall personally appear bfoere... the court of assize and general goal delivery...at york...third Wednesday of June next then and there to give Evidence of what he knows relating to Edmund Brown of said townsind labourer at townsind on or about the twenty second of this instant feloniously killing one david bryant with an ax as well before the grand inquest for the body...as before the jurours that shall pas upon the tryal of the said edmund browne and if the government shall apppoint a speical court of assize for the tryall of said Edmund browne before the said third Wednesday of June then to attend...”

“At the same time the within named samuell mccob and John mcfarling became bound as sureties i the sum of forty pounds Each...John mcfarling a miner sun to the above bounden John mcfarlin shall perform all the conditions on his part of appearing and giving Evidence as the said samuel mccob is bound to perform...”

Suffolk file 51672   [indictment]

“York ss.     Att his Majestys Superiour Court of Judicature...York...third wednsday of June...1740”

“The Jurors...Edmund Brown late of a place called Townsend...but now of York...yeoman...on or about the twenty second day of August...[1739] at said Townsend...with a Cutting Ax of ye value of five shillings...an assault upon ye body of David Bryant of sd. Townsend labourer...did willfully feloniously & of his malice forethought commit...strike & wound ye said David Bryant...one mortal blow or wound on the upper part of his head of the Length of four Inches & of the Depth of four Inches or more...by means of which...David Bryant then and there Instantly Dyed.  And so the Jurors..force and arms with the said Axe...feloniously & of his malice forethought then and there kill and murder ye said David Bryant by striking him with ye said Axe one mortal wound...”

“Witnesses William Moor

John Mcfaland Saml mc,obb

George Oakes James Morton

ye Coroner Inquest & Brown Examinator”

SF 49949   vol. 325 (documentation three testimonies concerning Edmund Brown case)
see also SF 50437  vol. 327 and SF 52396 vol. 338
Suffolk file 49949[1]  vol. 325 (examination of Edmund Brown)

“York ss.”

“The Examination of Edmund brown of a place called townsind...labourer taken before...one of his majestys justices of the peace...on the 24 day of August-1739 the said Edmund brown being brought before me by Johnathin preble...one of his majestys coroners...and charged by an Inquisition taken at townsind on the above day before said coroner...with having at townsend afore said on the 22 instant by felony or misfortune ben the caus of the death of one david bryant by two wounds the said brown gave the said bryant with an ax one of which acros his head and the other on his jaw and down to his throat wich cut the same He the said Brown upon his Examination now taken being asked how he came to do the fact replyed he desired to be executed he was not obliged to speak and then went on and told that the said bryant had tould lyes on him at one time had caled him a lyer at another that he being bound for sd bryant to one [...illegible]

the said bryant took no care to pay it and he was likely to be a [...illegible] by it sd bryant wanted to have a bed from him that he had of said bryant for his security and upon his refusing the bed he thretened to burn his hous that he came into his hous and sat himself down after he had warned him to the contrary and he said brown indevoured to turn him out by fors but cold not he said bryant catching hold of the dore or dore posts so he went thre or fore steps without the dore and took took up the ax and what he did was in his own defence being asked wether it was a narrow or a broad ax with which he did the fact he said by the cut it semed to be a narow ax but what did it signify for him to so condemn himself for he should not be afraid to tell the judg of the court the hole of the matter by themselves alone or in private several other questions I put to him relating to his striking the stroak or stroaks but he as often evaded answering directly and desired to be executed”

“ upon consulting the Evidences taken before the coroners inquest the coroners Inquisition together with the above Examination there appears grate caus of suspition that the above said Edmund brown at the time and place above mentioned feloniously and with much forethought did Kill the above named david bryant with one or two blows with an ax it is therefore considered that the said Edmund brown be committed[?] in his majestys Goale in york to there secured in order for a tryal”

Suffolk file 49949[2]     [deposition of William Moor]

“The Depuishon of William Moor of full Eage testifith and sath That I have Sean and hard Betwen David Bryant and Edmond Browne Then and George ocks and I came from Robert montgomrys and Came to Edmond Browns hous and Browne Charged Bryant and ocks out of the Hous ock went out and went a way But Bryant would not But Refused and Sat Down on a Stoll and Browne wackt out and Came in with one Choping Ax in his hand and Charged Bryant out of his hous and Bryant said he had not Busness out of the House and Brown Drew[?] a Strock and Strock Bryant on the head and Bryant fell Down Dead and never Spock more and I Raun towards them and said Browned are you mad and Browne Torned About and hove[?] the Ax of the Door and wackt in the Hous and I called for my neghbur John mcfarland This is what I heard and here Betwixt them”






“William Morr”

“Agust ye 28th[?] 1739”

Suffolk file 49949[3] [deposition of Samuel McCob]

“The Deposition of Samuel McCob of full age testifyeth and Sayeth the the Deponent being in bed about 7 or 8 of the Clock in the Evening John mcfarland told me I must com over to browns for head kild briant with an ax accordingly I cam over and found the man dead upon the floor, and and brown in the house and afterwards when more of the neghbours came in and asked mr brown how it was don he said this man went to put me out of my house and was a stronger man than he and so took an ax and slat[?] out his brains and further the Deponent saith not”

“Agust 22 1739”







 “Samuel McCob”

SF 50347 vol. 327 (documentation, deposition of George Oaks concerning Edmund Brown case) see also SF 49949 vol. 325 and SF 52396 vol. 358
Suffolk file 50347  vol. 327






“Octr. 28 1739”

“ The examination of george oaks taken before me...on of his majestys justices fof the peace...on oath declareth that on the morning of the day wherin david bryant was kiled I saw him with said bryant in Edmond browns hous and they ware taking and Friendly to outward apearance they ware together also in the later part of the day at mr montgomerys dore where we drank together we drank together at mr millers as we wars coming[?] home and no words of diference pated between sd brone and bryant and when we came to browns house I asked brown to give me sum fire upon which sd browne replyed before I onlock the dore I tel you I have you and bryant to upon which I went away bryant had made som stop behind and was not come up when browne denyed me fire and Expressed himself as before this deponent further testifyeth that sd bryant had made said browns hous wherein he was slain the place of his abod for a two month past and I understood he lodged there [...illegible] the night before he was killed and bryant tould me that when he sould his place to brown brown agreed that bryant should make his sd browns[?] house his home when I was there in the Evining after the sd bryant was slain I hard brown say that he tould bryant he would strike him his blod be on his own head after that he was glad he was dead for now he shold not troubled with him any more further saith nott”   “George Oaks”

SF 52396  vol. 338 (documentation, character affirmation, one deposition, three recognizance, one warrant; case of Edmund Brown) see also SF 49949 vol. 325 and SF 50347 vol. 327
Suffolk file 52396[1]  vol. 338

“To the Honourable Judges of the Superiour Court of Judicature Sitting in Judgement at York June the 17th . 1740.”
“May it Please your Honours”
“We the Subscribers (being greatly Affected with the Relation of the Tragical providence which lately Befel the unhappy man whose blood is now made Inquisition for, and which it was Reported was Shed by the Prisoner at the Barr, Who was formerly our Neighbour and Acquaintance:) Would Signify to your Honours that the person now upon Trial was formerly well known unto Us, and that the general Tenour of his Life and Conversation (as far as we cou’d perceive) was without any remarkable Discord, Contention, Variance, Strife, Hatred, Cruelty, or any thing of that Nature; neither could we Discover in Him any (more than common) Propensity to Quarrelling, Fighting, or Revenge, But as far as We cou’d Perceive He demean’d Himself among us quietly and peacably, and We are well Assured that this was his natural Temper, by the many Acts of Kindness, which He did and always Seemed willing to Do among Us and others who formerly Lived near Him.”
   “This Testimony is not the Effect of any trivial thoughts we have of the Crime the prisoner now stands charged with, neither wou’d we be Understood thereby to Have any Desire to Skreen a Man from Justice who Deserves to Die and by that means turn the Cry of innocent Blood against ourselves: But inasmuch as there are Acts of Kindness due to the most wretched and Miserable even of our Enemies, so our Design in this is to Inform the World that Mr. Edmund Brown who as once our Neighbour and Friend lived among us a quiet and peacable Life And as this was his former Character, if now there may be Found any concurring Circumstances in his Favour, We Hope this also will have its full Weight”
[forty-two signatures]
Suffolk file 52396[2]  

The Examination of mr James Morton taken upon oath before...one of his majestys justices of the peace...this 22 day of may 1740 declareth that on or about the 22 day of August last past in the Evening of said day he being a the hous of warter[?] beath at ta place called townsend one mcfarling came and tould that Edmond brown had Kiled david bryant with an ax upon which he together with sd beath had the people thereabouts informed of it upon which a number of people of which he was one went to the hous where the act was committed and saw the slain man lying just within the dore and the said brown walking about he hous like a person drunken with Liquire and pation he also declareth that he inquired how the man was slain upon which william more who said he was presant informed him and the rest that said brown did it with an ax and that the deponant never hard said brown deny the fact nor ever charge said more with committing the same that he advised the people to bind him said brown and to acquaint the authority as son as may be and to the best of his rememberance the said brown hinted to the people that they ought to bind him the next morning he the deponant went against to the said browns who desired him to go to prayer with him and semed to be under sum consarne and would have had his advise but he was cautious of giving advise advising him him to apply to god for pardon and direction and told him that at york he would git advise and the help and assistance of a good minister at one time when the deponant talked with him he semed to justify the fact and wold not acknowledg he had done ill in what he had done and semed to put the blame on the slain man for not taking his warning or advise in going out of his hous and told him before he struck his blod be on his own head”









Recognizances:   “shall...appear at the court of assize and general goal delivery...at york...third Wednesday of June next...to give evidence...of what he know relaitng to Edmund brown of a place called townsind ...at said townsind being the caus of the death of david bryant of said townsind on or about the 22 day of August last past as well as before the grand Inquest for the body of said county as before the Jurors that shall pass upon the tryal of the said Edmond brown...”

2 May 1740         York ss.   James Morton of Georgetown gentleman    r.  100 pounds

27 October 1740  York ss.  William More of Townsend husbandman     r.   500 pounds

28 October 1740  York ss.  George Oaks of Townsend fisherman          r.     80 pounds

Suffolk file 52396[3]   [death warrant]

“York ss....}     George the Second...”



“To Joseph Plaisted Esq. Sheriff...”


“Whereas at our Court of Assize and General Goal Delivery...York...third Wednesday of June last past, the Grand Jurors...did present Edmund Browne...Yeoman...did feloniously and of his Malice forethought...kill & murder David Bryant of Townhend aforesaid Labourer...was convicted of the said Murther...was adjudged to suffer the Pains of Death...”


“We command you therefore that on Thursday the Seventh Day of August next between the Hours of Twelve and Four of the Clock in the day time you cause the said Edmund Browne to be conveyed from our Goal in York aforesaid, where he now is, to the usual Place of Execution in our said County of York, and there to be hanged up by the Neck untill his Body be dead...at Boston the Twelfth Day of July...1740”

[back]

“York ss.      September 5th 1740”

In Obediance to the Kings writ...the thirtyeth day of July...1740...ordering that ye Sentince of Death of ye within named Edmund Brown Pursuant to his warrant should be Respited & referred[?] until Thursday the fourth day of September aforesaid...the Execution of the said Sentence was accordingly Resptied and referrd from ye within mentioned seventh day of August to the said fourth day of Septmbr: and on the said fourth day of Septbr...1740 betwen ye hours of twelve & four of ye Clock in the day time I caused ye said Edmund Brown to be Conveyed from the Goal within mentioned to ye usual plase of Execution in york...to be hanged by the Neck untill his body was Dead”

Daniel Allen Hearn, Legal Executions in New England:  A Comprehensive Reference, 1623-1960 (Jefferson, North Carolina:  McFarland, 1999), 132-3.

Newspaper:
BNL, 6/26/1740:  HOM in ME:  at Assizes in York Co. at the Eastward, last week, trial of Edmund Brown for murder of David Bryant at Townshend, 8/22/1739 [as mentioned in the BNL of 8/30/1739].  fG.  Death sentence.

Boston Evening Post, 9/3/1739

Census:  

Genealogy:
Accused:  

Edmund Browne 

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

yeoman [farmer]
Town:


Townshend (not in the bounds of any township)

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

David Bryant

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

laborer

Town:


Townshend

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1739, Nov. 5 or 12 




Boston, SUF

P

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM TAVERNER or GROG-SHOP owners by CUSTOMER

Motive:  QUARREL / TAVERN or GROG-SHOP

Intox?:  prob. all
Day of week:
M

Holiday?:



Time of day:
afternoon

Days to death:  2


HOM:  Peter Knox and Samuel Corkerin [aka Cofferan] m. Mr. Thomas Brown


Weapon:  SC struck TB on the Head with a Fire-Shovel, the Corner of which broke thro' his Scull, into the Brain, of which Wound he died about Eleven o'Clock last Night (W).


Circumstances:  three Irish Men were in the Shop of Mr. Thomas Brown, a Retailer at the South End of Town, some Difference arising between them and the said Brown, one of them struck TB


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  accompliced arrest; assailant fled

Source:  
Newspaper:

BNL, 11/15/1739 (Th) (2:1-2):  dlt Boston:  HOM in MA:   "Last Monday in the Afternoon, three Irish Men being in Shop of Mr. Thomas Brown a Retailer at the South End of Town, some Difference arising between them and the said Brown, one of them struck him on the Head with a Fire-Shovel, the Corner of which broke thro' his Scull, into the Brain, of which Wound he died about Eleven o'Clock last Night:  One of the Company was apprehended and committed to Goal, but the Man that Mr Brown charg'd with stricking the Blow, is one Cofferan an Irish Pedlar, that have Cast in his Eye, who is not yet found."


BG, 11/26/1739 (3:2):  dtl Boston:  HOM in MA:  "On Tuesday last a Proclamation was issu'd out for apprehending Peter Knox and Samuel Corkerin, the two Persons concern'd in the Murder of Mr. Thomas Brown, as mention'd in our last.  Knox is an Irishman between 20 and thirty Years of Age, a comely well set Man, low of Stature, has lately had a Blow on one Eye, wears short Hair, and light colour'd Cloathing.  Cockeain [?] is an Irishman of the same Age, of middling Stature, has a Cast of his right Eye, wears a Wig, and a blew Coat with white Mettal Buttons."

Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

Peter Knox

Ethnicity:

Irish

Race:


w

Gender:

m

Age:


[25]

age 20 to 30

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

Samuel Corkerin [aka Cofferan] 

Ethnicity:

Irish

Race:


w

Gender:

m

Age:


[25]

age 20 to 30

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

peddlar

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Mr. Thomas Brown

Ethnicity:

Irish

Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

shop owner at the South End; "retailer"

Town:


Boston

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1740, Feb. 26





Bristol, BRI

FILE


NOTE:  against his will, accidental.

Class:   do not count

Crime:   prob. CAS GUN

Rela:    NONDOM CHILD by CHILD

Motive:  

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  Samuel Chips m. Peter Waterman


Weapon: gunshot


Circumstances:  


Inquest:  verdict:  misfortune, against his will


Indictment?  text:  premeditated malice forethough, murder & kill.  [no evidence that the bill was found by the grand jury]


Term?: Oct. 1740


Court proceedings:  none

Source:  

SF 52480, 339


indictment, inquest, recognizance, testimony


“Isaac Simons of Lawfull age testifyeth & saith yt on tuseday ye twenty sixth instant I beingt in ye house of Thomas Markam of Bristoll & being a sleep upon my a = wakeing after Sun Set I was informed yt ye sd. Peter Waterman a boy beloing to ye house was missing & upon Search I found him dead ye lower side of ye hedge next to ye Swamp; & further saith:not”

Suffolk file #:
52480, vol. 339


Date of inquest:

Feb. 27, 1739/40

Coroner or j.p.:

Joseph Russell, coroner

Town of inquest:

 Bristol

Location of inquest:

SF 52480  vol.  339 (documentation; indictment, inquest, recognizance, three depositions)
a) based on the wording of the documentation, the inquest labels the crime a manslaughter, while the indictment labels it a murder
Suffolk file 52480[1]   vol. 339   [indictment]

“Province of ye      }  “At His Majestys Court of Assize & General Goal Delivery...Bristol...fourth 

Massachusetts Bay }   Wednesday of October...1740”

Bristol ss.”

“The Jurors...Samuel Chips an Indian Boy of Bristol...about       years of age on ye Twenty Sixth Day of February last past at a place called Papa squash in Bristol with premeditated malice fore thought...with force & armes with a Gun ye. Value of forty shilling charged with powder & shot one Peter Waterman an Indian Boy of      Years of age...he ye said Samuel Chips with force as aforesd. ye said Peter Waterman with Said Gun did Shoot through his neck of which wound he said Peter immediately Died. & so ye said Samuel with premeditated malice fore thought and hatred as afore sd. ye aforsd. Peter did Murder & kill...”

[back]

“Chipps Presentmt.”

“Ignoramus”

Suffolk file 52480[2]   [inquest]

“Bristol ss.     An Inquisition...at Bristol...twenty seventh day of February in ye Thirteenth year of...George ye Second...Joseph Russell...Coroner...ye Body of Peter Waterman an Indian boy of Bristol...Samull Chips an Indian Boy of Bristol...on the Twenty Sixth day of this Instant Febr at a place called Pappasquack in Bristol with a gunn of ye vallue of forty shillings the said Peter Waterman did shoot thro ye neck by means of which wound he dyed Immediately,...Samll Chips the aforsaid Peter Water-Man by Misfortune and Contrary of his will in amanner and form a foresaid did kill and slay...”

Suffolk file 52480[3]   [recognizance]

“Bristol ss.  Memorandum”

 “That on the Twenty seventh day of February...Thirteenth year...George [the Second]...personally appeared before...one of his Majestes Coroners of Bristol Thomas Munhan Isaac Simon and John Thomas alias John Waterman and acknowledged them-selves to be severally Indebted...in the Sum of Thirty pounds Each...”

“The Condition of the above-written Recognizance is usch that...Tho. Munham Isaac Simon and John Tho[mas] alias Jon Waterman shall personally appear before the...Court of Assizes and general Goal delivery...Bristol...on ye fourth Wednesday of October next to give in Evidence for...what they know concerning the death of peter Waterman an Indian Boy was found dead at a place called Pappasquats in Bristol...on ye twenty sixth day of February last past...”

“Bristol Feb. 27. 1739/40”

Suffolk file 52480[4]   [John Waterman’s deposition]

“John Waterman alias John Thomas of lawfull age testifyeth & Saith yt on Tuesday on ye twenty Sixth Instant I being in ye house of Thomas Munham my father of Bristoll; was informed that Peter Waterman was missing it being a little after sun-set, upon which I made Search & inquired of Samll. Chips where peter was who said he did note know, Soon after which sd. Peter being found dead, I further examined sd Samll., who then confessed that he had shot him with a Gun. & further saith not.”






“John Thomas










    his + mark.”

“Bristoll.  Feb: 27th 1739/40”

Suffolk file 52480[5]    [Isaac Simon’s deposition]

“Isaac Simons of Lawfull age testifyeth & saith yt on Tuesday ye twenty sixth inst I being in ye house of Thomas Munham of Bristol & being a sleep upon my awakening after Sun Set I was informed yt peter Waterman a boy belonging to ye house was missing & upon Search I found him dead ye lower side of ye hedge next to ye Swamp; & further saith not”











“Isaac I Simon











      his   mark”


Suffolk file 52480[6] [Thomas Munham’s deposition]

“Thomas Munham of Lawful age testifyeth & Saith that on tuseday ye twenty Sixth Instant about a quarter of an hour by Sun in ye afternoon I being in my house with Isaac Simons & Two boys Viz, Samuel Chips & Peter Waterman I sent out ye abovenamed Samll; to get wood Some time after ye sd. Peter Waterman went out, about dusk ye Sd. Samll. Came in & I asked him where peter was & he tolde me yt. he did not know for ye last time he Saw him he was by the corner of ye hedge next to ye Swamp, upon making Search for ye sd. peter he was found Dead by the Swamp;”

“Bristol ss.   Feb 27th 1739/40”“Thomas T Munham’s mark”

Newspaper:
Census:  

Genealogy:
Accused:  

Samuel Chips

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


child
"boy"


Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:


Bristol

Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

Peter Waterman

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


child
"boy"

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:


Bristol

Birthplace:



Religion:




Organizations:



1740, March 21





Plymouth, PLY

INQ

FILE

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL in a blacksmith shop

Intox?:

Day of week:

Holiday?:

Time of day:    9am

Days to death:  0

    
HOM: Jonathan Eames, Jr. m. John Morton, Jr.

     
Weapon:  struck with a nail rod.  d. 3/21

     
Circumstances:

    
 Inquest:  verdict:  misfortune


Indictment?  text:  force & arms, vol, fel, malice forethought, kill & murder  [no]
     
Term?: March 1740

     
Court proceedings:

Source:

     SF 51352, vol. 333

     "Especially Respecting ye Suddain & Violent Death of John


Morton, Junr."

     Recognizance

     SF 51372, vol. 333

     indictment

Suffolk file #:
51220, vol. 332


Date of inquest:

March 21, 1739/40

Coroner or j.p.:

Isaac Lathrop, Jr., coroner

Town of inquest:

 Plymouth

Location of inquest:

SF 51225, vol. 332 [items 1-6]

Suffolk file 51225   Deposition of Jonathan Eames as to death of John Morton 22 March 1739-40

Suffolk file 51225[1]

“Jonathan Eames Junr of Plymouth being Conven’d Before...Two of his Majestys Justices of the Peace...Plymouth at Plymouth; In order for his Examination Relating to the Suddain & Violent Death of John Morton Junr. of Plymouth which was on ye twenty first day of March Instant”


Questn:   Did you see John Morton Junr yesterday

Answer. Yes I see him at my Shop about nine of the Clock in the forenoon.

Questn:  Who was with you Two in sd. Shop.

Answr.  We was at first alone There and presently after Charles Morton came in.
Questn  Was there any Anger Threatening or Quarrelling between you & John Morton while you was in said Shop Together.

Answer.   No._____
Questn. Do you know how or by what means the said John Morton Received a Stroke or Wound wch Occasioned his Death.
Answer.We was Togather In ye Shop Casting of bullets & after we had Done Casting Them the sd. John Morton asked me to go with im to Shoot Brants[?] I told him no, for I must make some Nails, and I put my nail Rodd Into ye fire, and the sd. John Morton Come and Stood behind me as I took my Nail Rod, out of ye fire he sd. Morton laid his hands On my Shoulders, and Shook me I bid him stand out of ye way, or Leave, and with ye Rod Iron in my hand, I gave it a flurt[?] or shake over my Shoulder, over my Shoulder, Thinking the Cinder would come of in & Scare him away; upon which Cahrles Morton as I Think said you a fool, for Doing So, at Which I Turned About, And sd. John Morton said, you foolish Creature or Rogue (or To that Effect) are you going to Kill me, I answered I had no Thought of hurting you.


Question   Did you than Percieve that he was hurt.


Answer.    Yes, I went up To him, and See his Shirt Bloody and That he was wounded.


Question.   Did he Say any Thing Then to you.  


Continued.

Answer:  Yes.  He asked me if it was in his Throat and I told him no it was below his Throat and Percieving ye blood to isssue out of ye wound I Told him he had better go to the Doctor, he sd. So I will, if you will Let me have your great coat, at which I took my Great Coat, and put over his Shoulders, and he then Lookd very pale The sd Charles Morton and my Self Come Out of Sd. Shop with him. & we all Comeing Togather Against Joshua Drews Ship yard he sd John Morton Called to Judah west and said do Mr. West Come here, for I shall Dye and then he presently fell down, and sd. West Come to him; at which I Ran up to Call Dr. Lebarron, and I with Dr. Lebaron has toned Down.  In the mean time they Carryed sd. Morton to Gershon Holmes House, and he dyed Immediately after the Doctor and I come in.____
Questn: Who was In ye Shop besides you & Charles Morton, and sd. John Morton, when sd. John Recd. His Wound.

Answer:  No Body Else___
Questn   did you hear sd. John Morton say, any Thing, after he Came out of ye Shop, and before he spoke to sd. West. 

Answer.   No, not a word.
Questn   had there at any Time before been any difference Quarrelling or anger between you and sd. John Morton.

Answer.  No but we were always in good Friendship, with Each Other.”





“Jonathan Eames Junr.”

“The above written Examination Taken,...The Twenty Second Day of March...1739.  In ye 13th year of his Majesty’s Reign”

Suffolk file 51225[2]    Deposition of Jonathan Darling

“Jonathan Darling of Lawfull Age testifieth and Saith that on this Day Instant being the twenty first of March I was att Jonathan Eames junr. Shop in Plymouth where was Charles Morton John Morton and Sd.: Jonathan Eames and Sd. Eames and John Morton were running and trimming off bulletts I did not hear of Any Angry word pass between either of them nor perceive any Anger in their Countenances and about half an hour after I went from Sd. Shop I heard that Sd. John Morton was dead and further Saith not”

“on ye Day & year above mentioned”

“Plymouth ss.  Then ye abovenamed Jonathan Darling appeared Before...one of ye coroners for ye County...and made oath to ye Truth of ye abovewritten”

“Recognized before me 21 march 1739”

Suffolk file 51225[3]  Deposition of Charles Morton

“Charles Morton being of Lawful age testifyeth and saith that on march the twenty first instant that I went into Jonathan Eames Shop whare was Jonathan Eames and: John Morton and they were to gether a casting of bullets for ye sd. Eames as I thought in Lone to gether-with after wards I thought that the sd. Eams was sumthing destirbed[?] at ye sd. morton for braking his coals and puting them in the fire where upon ye sd. Eames or’d him [...illegible] of upon upon which ye sd. morton said he would work with him the Rest part of ye day if he would give him three pounds of Sugar which sd. Eames told him he would give him two pounds for to day and one pounds for tomorrow [...illegible] I thought after wards ye sd. morton took up a pease of led and beat it upon the anvil and said Eames asked him what he was aboute sd. Morton as I thought inquest[?] said I am a going to cast some more bullits further sd. Morton asked sd. Eames whether he was a going along said Eams answered him no and said I desire to Earn twenty shilling yet upon which sd. Eames put his Nail Rod into the fire in the main time ye sd Morton took up a nail and beat up it and upon the anvil whare sd Eames used so to make nails and sd. Eams took out his Rod to make a nail and after he had begun to make the nail he slung it towards sd morton and said if it was as hot as it was somtimes it would have burnt him so that he would not a been able to see this mounth[?]   Sd morton Laughing give a small touch on said Eams side with his hand & sd. Eams said [...illegible] and then Sd. Eams took out antother nail Rod hot out of the fire sd. morton standing by him and sd. eams slung it at him upon which sd. morton Doged behinde him”

“then ye sd. Eams Beat ye iron over his sholder and thrashed ye said Morton two or three times one of which times the Rod stuck him on the side of his thorte upoon which ye sd morton Clapt his hands to his Chest and said what do you go to kill me upon which sd Eams looked upon ye wound and sd. Morton asked whether it went in to his throte sd. Eams said it was an inch below his throte upon which one of them mentioned the going to ye doctor Eames told him to make haste and he would the pay the cost then Sd. morton asked sd Eams to go with him so they went from the shop together but sd. morton went not fare before he fell down”

“Plymo.  Ss on ye Day and year above written then the abovenamed Charles Morton mae Oath To the Truth of ye above and within written before one Isaac Lothrop Junr.”

Suffolk file 51225[4] The Deposition of Thomas Murdoch







Plymouth March 21 1739

“Thomas Murdoch of full age Testifieth & Saith that I Being at ye Shop of Jonathen Eames junr in plymouth ye twenty first day of march in year 1739/40 I saw Charles Morton & his Brother John & Jonathan Eames junr all in said Shop But I Did not See nor hear any angry words pass Between them which to my Best Rememberance was about half an hour Before I heard Morton was Ded and further saith not”

“Plimouth ss.  On this day and year above Written the Abovesaid Thomas Murdoch appeared before...the Coroner...and Made Oath to the Truth of ye: Above Written”

Suffolk file 51225[5] The Deposition of Jacob Tayler

“Jacob Tayler of Lawfull Age testifieth and Saith that on the twenty first day of March Instant I was att Jonathan Eames junr. Shop in Plymouth where was Charles Morton John Morton and sd Jonathan Eames and all of them were a Scraping bulletts and sd. John Morton gott a blowing the bellows with wich sd: Eames bid him Leave off and he Did leave off before I came away took up two ro three bulletts and sd. they were which no body contradicted and Did not perceive any Difference between them and about aquarter of an hour after I left said hsop I heard sd John Morton was Dead and further Saith nott”

“Plymouth ss on the Day and year abovewritten ye above named Jacob Taylor appeared before...

One of the Coroners for ye County of Plymouth”

Suffolk file 51225[6]   The Deposition of Judah West

“Judah West of lawfull Age testifyeth & Saith that this Instant the 21st day of March 1739 I being at the Building Yard of Mr. Joshua Drew in Plymouth; John Morton junr Came by & with Great Earnestness Called to me Saying pray Come to me for I am Kill’d for I am a Dying with which words in much Surprize I ran to him he fell Upon his face before I came to him, I was the first man that took hold of him and lift him up Saying, Lord help me what is the Matter; to the best of my Remembrance he said Lord have mercy one me, he has kill’d me only by playing the Raskall or playing the fool; Jonathan Eames Junr stood by often Repeated what shall I do, what shall I do, I have Kill’d him I Answered Imediately run ofr the Doctor, which I understand he did, And further Saith not”

“Plymouth ss.  On the Day and year abovewritten ye abovenamed Judah West appeared Before...one of ye Coroners for ye County of Plymouth, and made oath to ye Truth of ye Abovewritten”
Newspaper:

Census:

Genealogy:

Accused:

Jonathan Eames, Jr.  (Jonathan Eames and Thomas Spooner also suspected)

Ethnicity:

[English]

Race:


W

Gender:             
m

Age:


adult

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:         
blacksmith

Town:              
 Plymouth

Birthplace:

Religion:

Organizations:

Victim:        

John Morton, Jr.

Ethnicity:

[English]

Race:


w

Gender:            
 m

Age:


adult

Literate:

Marital Status:

Children:

Occupation:

Town:               
Plymouth

Birthplace:

Religion:

Organizations:

1740, May
1



Brookline, NOR
P

Class:   probable

Crime:   HOM MANSL

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL

Intox?:  

Day of week:
Th

Holiday?:



Time of day:


Days to death:  


HOM:  two unknown Indian men m. an unknown Indian man


Weapon:  sticks to head


Circumstances:  walking down a road in Brookline


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  fled

Source:  
Newspaper:

BNL, 5/8/1740 3:2:  HOM in MA:  dtl Boston:  "Last Thursday three Indians, in Sailors Dress, were seen travelling the Road thro' Brookline, with Sticks in their Hands; and after some Time they fell to Blows, when one of them receiv'd a mortal Wound in his Head, who was taken up and carried into a House, and his Wound dress'd, but he is since dead; and we hear several Persons are in pursuit of the Murderer."

Census:  

Genealogy:
Accused 1:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

[sailor]

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Accused 2:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:

[sailor]

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:

[sailor]

Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1740, June




Charlestown, MID

P


NOTE:  an uncertain case, as wounds consistent with hom. & cas., esp. considering damage that could be done in the water once a victim had drowned

Class:   uncertain

Crime:   poss HOM or poss CAS DRO

Rela:    UNK [NONDOM]

Motive:  UNK

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. person m. unknown person


Weapon:  head wounds, drowned


Circumstances:  


Inquest:  verdict:  CAS or HOM:  "found he had receiv'd several Wounds in his Head, which they apprehend was done by Stroke or Fall:  It's thought he has not been long dead."


Indictment?  found in the Charles River in Charlestown


Term?:  


Court proceedings:  none

Source:  
Newspaper:

BNL, 6/19/1740 4:2:  HOM or CAS FALL in MA:  Th last taken up in the river near the shore at Charlestown a dead man, "full bodied, his Coat and Jacket of a dark Blue, his Breaches Cloth colour'd, his Shirt Cotton and Linnen, all his Clothing much worn."  Coroner's inquest verdict:  "found he had receiv'd several Wounds in his Head, which they apprehend was done by Stroke or Fall:  It's thought he has not been long dead."

Census:  

Genealogy:  

Accused:  

___

Ethnicity:



Race:




Gender:




Age:





Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


w

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



1740, June




above Sheepscot River, MAINE

P


NOTE:  Too vague an account to determine the number dead; also, not specific enough to encourage faith in the account.

Class:   do not count

Crime:   HOM

Rela:    NONDOM

Motive:  QUARREL among two parties of Indians

Intox?:  

Day of week:


Holiday?:



Time of day:


Days to death:  0


HOM:  unk. Indians m. unk. Indians


Weapon:  


Circumstances:  


Inquest:  


Indictment?  


Term?:  


Court proceedings:  
Source:  
Newspaper:

BNL, 7/3/1740:  HOM among IND in ME:  Eastward, some days since, a # of Indians above Sheepcot River, "having a Consultation about some grand Affairs, they differ'd much in Opinion, and the Debate growing warmer and warmer they at last got into such a Heat that Words would not suffice to decide the Controversy; but dividing into two Parties, and taking their Arms, engag'd in a furious Battle, wherein, 'tis said, most of them were slain or desperately wounded:  One of them was found afterwards by the English alive on the Ground, tho' sorely wounded and mangled, and his Wounds very nacious and offensive, being much putrified: 'Tis said, This Indian gave an Account of the Affair."

Census:  

Genealogy:
Accused:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:  


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Victim:  

___

Ethnicity:



Race:


Ind

Gender:

m

Age:


adult

Literate:




Marital Status:


Children:




Occupation:



Town:




Birthplace:



Religion:




Organizations:



Suspect(s








